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خانه  هنر   میرا

معاون سازمان امور مالیاتی:
ارائه معافیت های فله ای در مناطق آزاد باعث 

فرار مالیاتی شد

رئیسی در در دانشگاه  الزهرا:
 دانشجویان و اساتید 

اجازه تحقق خیال های باطل 
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وزیـر ارتباطات خبر داد

تدوین بسته حمایتی برای کسب 
و کارهایی که به پلتفرم هایی 
داخلی مهاجرت کنند
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از تهیه و تدوین بسته حمایتی برای کسب و کارهایی 
که به پلتفرم هایی داخلی مهاجرت کنند، خبر داد و گفت: بزرگ ترین پایگاه پرتاب کشور 
در دست ساخت است

پایانه

رئیس اداره اجرای مرکز تنظیــم مقررات نظام 
پایانه های فروشــگاهی با بیان اینکه در صورتی 
که مودی ناتوان تشــخیص داده شــود، شرکت 
معتمد وظیفه ارائه خدمت به او را خواهد داشت، 
گفت: مسئولیت صدور و ارســال صورتحساب 

الکترونیک به عهده شرکت معتمد خواهد بود.
اشــکان هراتی رئیس اداره اجرای مرکز تنظیم 
مقررات نظام پایانه های فروشــگاهی، در پاســخ 
به ســوالی در خصوص چگونگی شــرایط برخی 
از مودیــان که توانایــی صدور صورت حســاب 
الکترونیکــی را ندارنــد پس از اجــرای عمومی 
قانون پایانه های فروشگاهی، گفت: بخشی از این 
موضوع به فرهنگ ســازی مربوط می شود. برای 

این منظور جلســات آموزش های متعددی برای 
همکاران سازمان امور مالیاتی، اصناف و اتاق های 
بازرگانی تهران و شهرستان ها برگزار شده است. 
در اجرای ماده 2 قانون پایانه های فروشــگاهی، 
اتاق اصناف به همراه سازمان امور مالیاتی متولی 
آموزش در خصــوص اجرای قانــون پایانه های 
فروشگاهی و سامانه مودیان هستند. در این مورد 
نیز در حال رایزنی با اتاق اصناف هستیم.هراتی با 
بیان اینکه در مقطع فعلی اجرای قانون پایانه های 
فروشگاهی برای سازمان امور مالیاتی تنها هزینه 
به دنبال داشته اســت، گفت: وجه اصلی اجرای 
این قانون عدالت مالیاتی اســت اما قطعا اجرای 
کامل قانون درآمدهای مالیاتی را افزایش خواهد 

داد چراکه از فرار مالیاتی جلوگیری می کند.وی 
ادامه داد: افرادی که نمی توانند این قانون را اجرا 
کنند باید آموزش ببینند. عمده افرادی که چنین 
شرایطی دارند از اصناف هســتند و باید در این 
حوزه اقدامات بیشــتری انجام شود. اتاق تعاون 
و اتاق بازرگانی براساس قانون موظف به آموزش 
اعضای خود هستند.با این وجود، براساس ماده 
دو قانــون پایانه های فروشــگاهی، مودیانی که 
نتوانند صورت حساب الکترونیکی صادر کنند، 
درخواست خود را به کارگروه استانی متشکل از 
نماینده ســازمان امور مالیاتی، نماینده وزارت 
ارتباطات و نماینده اتاق اصناف اســتان مربوطه 

ارائه می کنند.

وشگاهی را اجرا کنند؟  مودیان ناتوان چگونه قانون پایانه های فر
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 مدیریت آلودگی هوا، تعللی خواسته
 یا ناخواسته؟

سارا کیسه چی  امــروزه آلودگی هوا درد مشــترک تمامی شهرهای 
صنعتی جهان است؛ به ویژه در کشــورهای درحال  توسعه. به طوریکه 
همچنان به طرز غیرقابل باوری در قرن بیست و یکم شاهد آن هستیم 
که ســالانه میلیون ها نفر بر اثر آلودگی هوا چه در داخل و چه خارج از 
چاردیواری خانه ها، جان خود را از دســت می دهند که ۹۰ درصد این 

مرگ ها در کشورهای توسعه یافته رقم می خورند.
شاید کمی دور از ذهن به نظر برســد که در برخی از این کشورها تعداد 
افرادی که بر اثر همین عامل آلودگی هوا جان خود را از دست می دهند، 
بیش تر از قربانیان ســوانح رانندگی اســت؛ اما این مرگ ومیر به  شکل 
ویژه ای منجر به انواع بیماری ها از جمله آســم، برونشیت، تنگی نفس، 
حملات قلبی و آلرژی های مختلف تنفســی شــده و اینگونه است که 
آســیب پذیری برخی افراد در برابر آلودگی هوا بسیار بیش تر از دیگران 
می شود و دستاوردی حاصل نمی شود جز فوت بر اثر این عامل مخرب 
محیط زیستی.توســعه ی حمل ونقــل عمومی در ابعــاد مختلف به 
ویژه خطوط راه آهن شــهری و اتوبوس، به  روزرســانی استانداردهای 
خودرویی، ارتقاء استانداردهای ســوخت، استفاده از گازهای طبیعی، 
اجرای قوانین ســختگیرانه معاینه ی فنی و حذف خودروهای فرسوده 
از چرخــه حمل و نقل شــهری از جملــه راهکارهایی اســت که همه 
کارشناسان داخلی و خارجی محیط زیســت بر آن تاکید دارند و حتی 
قانون هوای پاک کشــور خودمان نیز، چه از آن زمان که برنامه کاهش 
جامع کاهش آلودگی هوا در دستور اقدامات بود و چه تا امروز که به یک 

قانون جامع تبدیل شده است؛ بر این مهم تاکید ویژه ای دارد.
اجرای تک تک این موارد در شــهر مکزیکوسیتی ده ســال زمان برد؛ 
اما نتیجه ی اجرای درســت این عوامل آلاینده، حذف نام این شــهر از 
فهرست چند شهر نخست آلوده ی جهان بود. اما افسوس و صد افسوس 
که در کشور ما به رغم آنکه همه بند بند مطرح شده در قانون هوای پاک 
لازم الاجراســت، اما 2۵ سال اســت که همچنان تمامی دستگاه های 
اجرایی و نظارتــی در خصوص معضــل آلودگی هوا دچــار تعللی چه 

خواسته و چه ناخواسته هستند.
آلودگی هوایی که گاه و بی گاه با ورود مــوج عظیمی از ریزگردهای ریز 
و درشت از ســمت و سوی کشــورهای عربی، ضرب المثل معروف گل 
بود به ســبزه نیز آراســته شــد را برایمان تداعی می کند و با هر نفسی 
که می کشــیم ، ذرات ریز را به ریه های خود فرو می بریم. ریز دانه های 
آلاینده ای که می توانند شــامل هر ماده خطرناکی باشــند از دوده تا 
ســولفات ها، ذرات ریز کمتر از قطر 2.۵ میکرون و غیــره که منجر به 

مرگ بارترین بیماری های مرتبط با آلودگی هوا می شوند.
اگر چرخــی در آمارهای ســازمان بهداشــت جهانی بزنیــم بی هیچ 
تردیدی همچنان آلودگی هوا یکی از نگرانی های مهم جامعه بهداشت 
جهانی است. به طوریکه دولت های بســیاری از کشورها سیاست هایی 
را برای بهبود و ارتقاء کیفیت هوا معرفی کــرده و می کنند. ایران هم از 
این سیاست گذاری ها مستثنی نیســت اما در این میان آنچه مهم است 
این اســت که چه میزان به این سیاست ها عمل شــده است؟ آنهم در 
شرایطی که توســعه حمل ونقل عمومی اصلی ترین راهکار برون رفت 
از آلودگی هواست. اما در کشور ما توســعه ناوگان عمومی همچنان با 
مشکلات عدیده ای دســت و پنجه نرم می کند و عملا به واسطه شرایط 
بد اقتصــادی و کمبود منابع دولت امکان نوســازی ناوگان از ۵ ســال 

گذشته تاکنون فراهم نشده است.
امروز در نقطه ای از شــهر تهران ایســتاده ایم که تنها ۱۹۰۰ دستگاه 
اتوبوس در حال ارائه خدمات به شــهروندان هســتند و اکثر سفرهای 
مردم این شهر خاکستری با خودروی شــخصی انجام می شود. آمار رو 
به افزایش ســرانه مصرف ســوخت نیز موکد این مهم است حال سوال 
اینجاست کی زمان آن می رسد تا همگی، چه دســتگاه های اجرایی و 
چه قانون گذار و چه نظارتی دســت در دست یکدیگر فکر به حال هوای 
شهر تهران کنند. چرا که بی هیچ شکی امســال معضل آلودگی هوای 
پایتخت بیشتر از هر زمان دیگری خود نمایی خواهد کرد و گریبان تک 

تک شهروندان را بدجور خواهد فشرد.

سخنگوی وزارت امور خارجه:
علاوه بر دانمارک به تعداد دیگری از مقرهای 

وپا تعرض شده است دیپلماتیک ایران در ار
 

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در رشته توییتی نوشت: اخیرا 
تعرض های خشــونت آمیز دیگری هم به مقرهــای دیپلماتیک ما در 
اروپا صورت گرفته است. ناصر کنعانی، ســخنگوی وزارت امورخارجه 
در رشته توییتی نوشــت: در یک حادثه امنیتی جدی در سفارت ما در 
کپنهاگ، یــک مهاجم تلاش کرد تا ســفیر ما را کــه اتفاقا یک زن هم 
هســت، با چاقو مورد حمله قرار دهد - و خوشــبختانه در این کار ناکام 
ماند.این تعرض به مکان دیپلماتیک، تازه ترین مورد از اقدامات خشن و 

غیرقانونی اخیر علیه ایران در اروپا است.
وی در ادامه داد: اخیرا تعرض های خشونت آمیز دیگری هم به مقرهای 
دیپلماتیک مــا در اروپا صورت گرفته اســت. ارتباط ایــن حملات با 

حمایت سیاسی غرب از اغتشاشگران غیر قابل  کتمان است.
سخنگوی دستگاه دیپلماســی تاکید کرد: دولت های میزبان نسبت به 
حفاظت از اماکن دیپلماتیک و دیپلمات ها تعهــد قانونی دارند. انتظار 

می رود که بدون فوت وقت، چنین کنند.

با امضای مخبر

آیین نامه احداث و توسعه فرودگاه های 
غیرنظامی ابلاغ شد

 آیین نامه مدیریــت، بهره برداری، احــداث و توســعه فرودگاه های 
غیرنظامی با امضای معاون اول رئیس جمهور برای اجرا ابلاغ شد.

 هیات وزیران در نشســت ۳۰ شــهریور ۱۴۰۱، با هدف کسب انطباق 
با بالاترین درصد ممکن اســتانداردها در حوزه هــای ناوبری هوایی و 
فرودگاهی و پیشــگیری از تنزل جایگاه کشورمان در رده بندی جهانی 
به ویژه در مقایســه با کشــورهای خاورمیانه، پیشــنهاد وزارت راه و 
شهرســازی )ســازمان هواپیمایی کشــوری( درخصوص آیین نامه 
مدیریت،  بهره برداری، احداث و توســعه فرودگاه های غیرنظامی را به 

تصویب رساند.
صنعت هوانوردی کشور با توجه به تعهدات کنوانسیون شیکاگو، ملزم 
به رعایت اســتانداردها و الزامات بین المللی برگرفته از کنوانســیون 
مذکور به منظور حفظ و ارتقای ایمنی هوانوردی بوده و در همین راستا 
نیز براساس برنامه های سالانه و معین تحت عنوان برنامه جهانی نظارت 

بر ایمنی هوانوردی توسط ایکایو مورد رصد و ارزیابی واقع می شود.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور با اشاره به رد پای دشمن در اغتشاشات 
اخیر، گفت: دانشــجویان و اســاتید ما بیدار هستند و 

اجازه تحقق خیال های باطل دشمن را نخواهند داد.
 حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی در مراسم آغاز 
سال تحصیلی ۱۴۰2 - ۱۴۰۱ دانشگاه ها، مؤسسات و 
مراکز آموزش عالی سراسر کشور در دانشگاه الزهرا که 
با حضور پرشور دانشــجویان همراه بود، گفت: اندیشه 
ورزی دانشــگاه ها بــرای یافتن راهکارهای مســائل 

جامعه همواره مورد توجه دولت خواهد بود.
وی با اشــاره به اینکه امــروز نزدیک بــه ۶۰ درصد از 
دانشــجویان کشــور را دانشــجویان دختر تشکیل 
می دهنــد، برخــورداری توأمان از روحیــه تحقیق و 
پژوهش با علم و بردباری، دختران دانشــجو را در این 
زمینه مؤثر دانســت و تصریح کرد: در سال های پس از 
پیروزی انقلاب اســلامی، زنان بسیاری در عرصه های 

دانشــگاهی کشــور خوش درخشــیده و 
حتی توانســته اند توانایی های خــود را در 
عرصه هــای جهانی نیــز بــه رخ جهانیان 

بکشند.
رئیس جمهور با بیــان اینکه علــم و دانش 
یکــی از مؤلفه هــای مهم قــدرت و توانایی 
است، گفت: امروز کشــور با همت اساتید و 

دانشجویان به ســطوح بالایی از قدرت و توانایی دست 
یافته است.

رئیسی تصریح کرد: در حالی که روزگاری در این کشور 
نیازمند واردات ســیم خاردار بودیم و همان را نیز از ما 
دریغ می کردند، امــروز در زمینه های مختلف علمی و 
صنعتی با وجود تحریم های گسترده، به پیشرفت های 
خیره کننده دســت یافته ایم و به مدد الهی این مسیر 

همچنان ادامه خواهد داشت.

وی در بخــش دیگــری از ســخنان خود با 
تبریک به دانشــجویان جدیدالورود گفت: 
شــما با همه همــت و تلاش، خــود را وقف 
تحقیق و پژوهش کنید، دولت نیز همه تلاش 
خود را برای تمهید لوازم و امکانات لازم برای 

شما به کار خواهد گرفت.
رئیس جمهــور، رفع دغدغه اشــتغال برای 
دختران و پسران دانشــجو را از تکالیف دولت دانست 
و اظهار داشت: دولت، دانشــگاه را اتاق اندیشه ورزی 
خود می داند و انتظار دارد دانشــگاه ها و مراکز علمی با 

اندیشه ها و ابتکارات نو به یاری دولت بشتابند.
رئیسی در ادامه سخنان خود با اشاره به رد پای دشمن 
در اغتشاشات اخیر، تصریح کرد: دشمن تصور می کرد 
که می تواند در ظرف دانشگاه، امیال خود را دنبال کند، 
غافل از اینکه دانشجویان و اســاتید ما بیدار هستند و 

اجازه تحقق خیال های باطل دشــمن را نخواهند داد 
و حتماً در عرصه علم و دانش نیــز مانند دیگر عرصه ها 

دشمن را ناکام خواهند گذاشت.
وی با تبییــن منطق دولت در مذاکــرات رفع تحریم و 
تلاش دشمن برای تحمیل شروط خود به ایران گفت: 
از ابتدا اعلام کردیم میز مذاکراه را ترک نخواهیم کرد، 
اما به مذاکرات عزتمندانه پایبنــد خواهیم بود و امروز 
منطق جمهوری اســلامی ایران در دنیا مورد پذیرش 

است.
پیش از سخنان رئیس جمهور، وزرای بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی، علوم و تحقیقات و فنــاوری و نیز 
نماینده اساتید، نماینده دانشجویان و رئیس دانشگاه 
الزهرا در ســخنانی ضمن تبریک آغاز سال تحصیلی 
جدید دانشــگاه ها، مؤسســات و مراکز آموزش عالی، 

برای دانشجویان آرزوی موفقیت کردند.

رئیس جمهوری

خریــدار  ســخنگوی شــورای نگهبان 
گفت: طرح امکان رای گیــری الکترونیکی 
نماینــدگان مجلــس در شــورای نگهبان 

تصویب و به قانون تبدیل شد.
 هادی طحــان نظیف در نشســت خبری 
امروز گفت: در این مدت ۱2 طرح و لایحه و 

۱۰ اساسنامه  بررسی شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان  با اشــاره به  
طرح ها و لوایح بررســی شــده در شورای 
نگهبــان  گفت: طــرح امــکان رای گیری 
الکترونیکی نمایندگان مجلس در شــورای 

نگهبان تصویب و به قانون تبدیل شد.
سخنگوی شــورای نگهبان افزود : مجلس 
ابهامات شــورای نگهبان در خصوص طرح 
الزام به ثبــت معاملات غیر منقــول را رفع 
نکرده و بــر مصوبه قبل و ارســال به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام اصــرار دارد. در 
هر حال قبل از ارســال به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام باید ابهامات آن را رفع کند.
وی در پاسخ به سوالی درباره طرح شفافیت 
گفت: اکثر ایرادات طرح شــفافیت برطرف 
شد و هفته گذشته جلسه کمیسیون برگزار 
شــد و  اگر کار در کمیسیون تخصصی تمام 

شده باشــد باید در نوبت صحن قرار گیرد و 
به شورا ارسال شود.  نسبت به ایرادات هیات 
نظارت راجع به محتوای ایــن طرح را باید 
از مجلس بپرســید که  آیا ایــرادات هیات 

نظارت برطرف شده یا خیر.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره 
اصلاح قانون حجاب و اینکــه آیا از مجلس 
طرحی به شــورا ارسال شــده یا لایحه ای 
دریافت کردید ؟ گفت: اگــر منظور مصوبه 
رسمی هســت، خیر چیزی ارسال نشده و 
اگر چیزی در مجلس یا شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در حال بررســی باشد بنده اطلاع 
ندارم و  باید از نمایندگان یا اعضای شورای 
انقلاب فرهنگــی بپرســید.طحان نظیف 
در پاســخ به ســوالی درباره اظهارات اخیر 
معدود مســئولان که موجب التهاب بیشتر 
درکشور شده اند و اینکه آیا این اظهارات در 
زمان بررسی صلاحیت آنها اعمال می شود؟ 
گفــت: معیارهای قانونی روشــن اســت و 
اگر اظهــارات افراد برخلاف قانون باشــد، 
ازسوی مراجع قانونی به ما اعلام می شود و 
ما در بررســی صلاحیت ها به آنها رسیدگی 
می کنیم.طحان نظیف درباره حوادث اخیر 

گفت: مواضع شورای نگهبان درباره حوادث 
اخیر در بیانیه ای که منتشر شد آمده است. 
بیانات رهبر انقلاب در این خصوص بســیار 
راهگشا بود و اتفاقات اخیر فراتر از اعتراض 
قانونی بود. قانون اساســی اعتراض قانونی 
را به رسمیت می شناســد اما اتفاقات اخیر 
اغتشاش بود که با پشــتیبانی دشمن انجام 

شد که البته ناکام ماند.
طحان نظیف در پاســخ به ســوالی درباره 
رویکرد شورای نگهبان پیرو اصلاح ساختار 
گشــت امنیت اخلاقی گفت: اختیار قانونی 
مجلس این اســت که چیــزی را اصلاح و 

تغییراتی در آن اعمال کنــد؛ لذا در صورت 
بررســی این موضوع در مجلس و ارجاع آن 
به شورای نگهبان، مسئله در این شورا مورد 

بررسی قرار خواهد گرفت.
وی در ادامــه  در پاســخ به ســوالی درباره 
اصلاح  اصل 2۷ قانون اساســی و با  اشاره به 
رفع نواقص این اصل گفت: قانون اساســی 
مهمترین سند حقوقی کشور است و اصول 
قانون اساســی نیاز به تایید شورای نگهبان 
ندارد؛لذا تاکنون شــورای نگهبان نسبت به 

اصل 2۷ تفسیری نداشته است.
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاســخ به 
ســوالی مبنی بر اینکه آیا اصــل ۵۰ قانون 
اساسی نیاز به تفسیر شــورای نگهبان دارد 
و این اصل چرا مغفول مانده اســت؟ گفت: 
معمولا نیاز به تفســیر در خــلال اجرا رخ 
می دهد. اگر اصول قانون اساســی نیاز مند 
تفسیر باشــند و درخواســتی مطرح شود 
شورا آن را بررســی می کند. البته موضوع 
حفاظت از محیط زیســت موضوع مهمی 
است اما به نظر می رسد که در این حوزه باید 
به موضوعات اجرایی توجه کرد، با این حال 
اگر مقرره و بخشنامه ای خلاف موضوعات 

وجود داشته باشد می توان از طریق مراجع 
آن را ابطال کرد.طحان نظیف در پاســخ به 
این ســوال که با توجه به شرایطی که ایجاد 
شده آیا لازم نیست شورای نگهبان در صدد 
انتخاب مدیرانی باشــد که تــوان مدیریت 
داشــته باشــند، گفت: در انتخابات مردم 
تصمیم می گیرند و باید به نظر مردم احترام 
بگذاریم و شــورای نگهبان هم طبق قانون 
عمل می کند. افرادی که بر سر کار می آیند 
از دل جریان های سیاسی بیرون آمده اند و 
لازم اســت جریان های سیاسی مسئولیت 
خود را در ایــن رابطه بپذیرند.ســخنگوی 
شــورای نگهبان در واکنش به سوالی مبنی 
بر اینکه برخی از نماینــدگان مجلس پیرو 
حوادث اخیر مطالب غیرمستندی را مطرح 
کردند و آیا این اظهارات در تأیید صلاحیت 
آنان تأثیــر دارد، گفت: بر اســاس اصل ۸۶ 
قانون اساســی نماینــدگان در اظهارنظر 
آزاد هستند و در چارچوب قانون می توانند 
اظهار نظر کنند. اگر اظهارات افراد برخلاف 
قانون باشــد، از ســوی مراجع قانونی به ما 
اعلام می شــود و ما در بررسی صلاحیت ها 

به آن ها رسیدگی می کنیم.

رئیسی در در دانشگاه  الزهرا:دانشجویان و اساتید اجازه تحقق خیال های باطل دشمن را نمی دهند

زینب رجائی  رئیس ســتاد کل نیروهای 
مســلح گفت: امروز با تهدیــدات ترکیبی 
در زمینه هــای مختلفی مواجه هســتیم 
که همزمان توسط دشــمنان علیه ما بروز 
می کند و باید خود را بــرای چنین صحنه و 

تقابلی آماده کنیم.
 سرلشــکر محمد باقری رئیس ســتاد کل 
نیروهای مسلح در ســیزدهمین جشنواره 
»مالک اشــتر« نیروهای مسلح که در محل 
این ستاد برگزار شــد، با اشاره به تأکید امام 
خامنه ای بــر ارتقای تــوان رزمی نیروهای 
مســلح، گفت: طــی روزهای گذشــته دو 
مراسم بزرگ در ســطح نیروهای مسلح با 
حضور فرمانده معظم کل قوا برگزار شــده 
اســت که این توجه و عنایت از سوی رهبر 
معظم انقلاب اسلامی نســبت به نیروهای 

مسلح، جای تشکر و قدردانی دارد.
وی با بیان اینکــه فرمانده معظم کل قوا بعد 
از 2 سال از شیوع ویروس کرونا در دو مراسم 
تقدیر از پیشکســوتان نیروهای مســلح و 
دانش آموختگی دانشــجویان دانشگاه های 
نیروهای مســلح حضــور یافتنــد، افزود: 
این توفیق حاصل شــد تا در هر دو مراســم 
از فرمایشــات و راهنمایی های ارزشــمند 
فرمانده معظــم کل قوا بهره مند شــویم و 
امید است که همه ما بتوانیم با اجرای دقیق 
رهنمودهای ایشان مسیر رشــد و تعالی را 
طی کنیم و در محضر پروردگار، روســفید 

باشیم.
رئیس ستاد کل نیروهای مســلح در ادامه 
ضمن تبریک هفته فرماندهی انتظامی کل 
کشور، بیان کرد: با توجه به شرایط امنیتی 
که امروز کشور به واســطه توطئه دشمنان 
با آن مواجه شده اســت، جا دارد از خدمات 
و زحمات فرماندهان و کارکنــان فراجا به 
جهت ایجاد نظم و امنیت در سراســر کشور 
تشــکر کنیم و قطعــاً ایــن مجاهدت ها و 
تلاش ها در پیشگاه پروردگار ثبت و ماندگار 

خواهد شد.
سرلشــکر باقری با اشــاره به وقایع اخیر و 
بروز ناامنی هایی در کشــور، عنــوان کرد: 
در روزهای گذشــته دشــمنان به واسطه 
یک بهانه کوچک، توطئــه و فتنه بزرگی را 
علیه انقلاب اســلامی رقم زدند تا مســیر 
پیشرفت کشــور را کند و ناهموار کنند؛ اما 
ملت بزرگ ایران بــا درک عمیق و بصیرت 
نافذ به میدان آمد و پشتیانی خود را از نظام 
مقدس جمهوری اســلامی ایــران در برابر 

توطئه گران استکباری اعلام کردند.

وی اضافه کرد: البته دشمنان با ابهام افکنی 
و دروغ پردازی در بســتر فضــای مجازی، 
عده ای از جوانان و نوجوانان کشور را فریب 
دادند و این افراد فریب خورده ممکن اســت 
مسیر آشــوبگری را با تهییج عناصر مزدور 
ادامه دهند که البته مســئولیت و مأموریت 
فرماندهی انتظامی کل کشــور با همکاری 
سپاه و بسیج این اســت که با دقت کامل و 
با رعایت تمامی موازیــن، امنیت و آرامش 
کامل را به کشــور بازگردانند تا کشــور در 
سایه امنیت مسیر رشد و تعالی خود را طی 
کند.رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان 
اینکه مهم ترین سرمایه و عامل پیشرفت هر 
سازمانی، نیرو و سرمایه انسانی آن سازمان 
و نهاد اســت، تصریح کــرد: فرماندهان ما 
باید تلاش کننــد تا نیروی انســانی ضمن 
بهــره وری عالی، هــر روز بــر توانمندی و 

ارتقای سطح کیفی اش افزوده شود.
سرلشــکر باقری تأکید کــرد: فرماندهان 
نباید نسبت به وضعیت موجود قانع باشند. 
شایسته گزینی و شایسته سالاری و مراقبت 
نسبت به افزایش تخصص و مهارت کارکنان 
و همچنین استفاده از توانمندی و تخصص 
افراد و مدیریت مناســب این سرمایه عظیم 
قطعاً می تواند زمینه رشــد بیشتر را فراهم 

کند.
وی با بیــان اینکــه امروز فضــای مجازی 
نســبت به گذشــته جلوه بیشــتری پیدا 
کرده اســت، افزود: اطلاعات کافی از فضای 

مجازی، سواد رسانه ای و مراقبت نسبت به 
آسیب های این فضا یکی از مهم ترین نکاتی 
اســت که باید به آن توجه شود. به طور قطع 
ارتقای آگاهی در این رابطه در مصون ماندن 
افراد از آسیب های این فضا می تواند کمک 
قابل توجهی داشته باشــد؛ تأکید می کنم 
که تمامی فرماندهان ما در سطوح مختلف 
نســبت به این موضوع حساســیت داشته 
باشند و با مســئولیت پذیری کامل در این 

رابطه حرکت کنند.
رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح اضافه 
کرد: مســئولان و فرماندهان ما باید نسبت 
بــه اتفاقاتی کــه امــروز و یــا در آینده در 
فضای مجــازی رخ می دهــد، درک و فهم 
عمیق داشته باشــند و همچنین با احساس 
مســئولیت و بصیــرت کافــی خانواده ها، 
کارکنان و دیگر افراد جامعه را نیز نســبت 
به این فضا آگاه و در این رابطه روشــنگرانه 
عمل کنند.سرلشــکر باقری عنــوان کرد: 
طبیعی اســت که بــه موازات پیشــرفت 
روش ها و پیچیده تر شدن امکانات دشمنان 
برای ایجــاد انحراف در جامعــه، نیروهای 
مسلح ما در تمام ســطوح نیاز به تعمیق در 
معنویات، دین شناســی و بصیرت سیاسی 
داشته باشــند، از این رو باید اذعان کرد که 
امروز با پیشــرفت هایی که دشمنان در این 
مســیر داشــته اند، دیگر روش های سنتی 
گذشــته و انجام اقدامات تکراری و کم اثر، 
پاســخگوی ایــن وضعیت نیســت و تعلل 

در این زمینه ممکن اســت که مــا را دچار 
عقب ماندگی کند.

وی افزود: تأکید می کنم علاوه بر مسئولیت 
اساسی که عزیزان ما در نمایندگی ولی فقیه 
در سپاه و روحانیت معظم عقیدتی سیاسی 
ســازمان های نیروهای مســلح در تمامی 
سطوح بر عهده دارند، فرماندهان نیز از این 
مسئولیت مبرا نیستند؛ چرا که فرماندهان، 
مأموریت هــای خــود را بــا رزمندگانــی 
می خواهند انجــام دهند کــه روح، فکر و 
ذهن شــان در معرض تهاجمات گوناگون 
فرهنگی، سیاسی و اعتقادی دشمنان قرار 
دارد. از این رو، باید نســبت به این موضوع 

کاملًا حساس و مراقب باشیم.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: آنچه 
که بیش از گفتــن و تأکید کلامــی در این 
رابطه تأثیرگذار است، رفتار و عمل ماست؛ 
به واقع نیروها و همکاران و رزمندگان تحت 
امر ما به رفتار، عمل و نحوه زندگی و سلوک 
ما بیشــتر از گفته های ما توجه می کنند و 
تأثیر می پذیرند، به همین جهت باید تلاش 
کنیم تا رفتــار، منش، عمــل و کردارمان 
راهنمای خوبی برای همکاران و همرزمان 

ما باشد.
سرلشــکر باقری تاکید کرد: امروز دشمنان 
تلاش می کنند تــا اولاً در میــان مجموعه 
نیروهــای مســلح و ثانیاً در میــان مردم و 
نیروهــای مســلح، تفرقه، اختــلاف و دو 
دستگی ایجاد کنند؛ این در حالی است که 

به حمدالله در این رابطــه روز به روز اخوت 
و برادری و هماهنگــی و هم افزایی در میان 
نیروهای مســلح بیشــتر و بهتر شده است. 
اما باید مراقــب بود و نبایــد از هجمه های 
دشــمن در این رابطه غفلت کرد.وی عنوان 
کرد: امروز نیروهای مســلح یک ید واحده 
و یک مجموعه به هم پیوســته هستند که 
فقط رنگ لباس هایشــان متفاوت اســت 
و همگــی در راســتای تأمیــن امنیت که 
مهم ترین ســرمایه اجتماعی و زمینه ســاز 
تحقق زیرساخت های اقتصادی است، گام 

برمی دارند.
رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح با اشاره به 
تأکیدات مکرر فرمانده معظم کل قوا، گفت: 
نگاه به پیامدها و اثربخشی اقدامات و کسب 
نتایج قانع کننده در میادین باید مورد توجه 
فرماندهان نیروهای مســلح باشد؛ چراکه 
عملکرد مناســب و صحیح موجب حصول 
اطمینان و اثربخشــی و فرآیندســازی در 
راســتای کســب پیشــرفت های بزرگ تر 
خواهــد شد.سرلشــکر باقری افــزود: هر 
برنامه ریزی خط مشــی و طرحی که داریم، 
باید در ورطه عمــل نیز مراحــل تکمیلی 
و رونــد رو به جلو را طی کنــد، در طول این 
فرآیند مورد بازرســی قرار گیرد و در نهایت 
نیز نتایج رضایت بخشــی را در پی داشــته 

باشد.
وی تصریح کرد: فرمانده معظم کل قوا بارها 
بر ضرورت توجه بر تهدیدات ترکیبی تأکید 
کرده اند و به واقع نیز ما امــروز با تهدیدات 
ترکیبی مواجه هســتیم؛ تهدیدات نظامی، 
امنیتی، فرهنگی، تهدیدات نوظهور و بعضاً 
ناشناخته که به صورت همزمان و با ترکیب 
اندیشیده توســط دشــمنان علیه ما بروز 
می کند و ما باید خــود را برای چنین صحنه 
و تقابلی آمــاده کنیم. همچنیــن فرمانده 
معظم کل قوا فرمودند بــازی جنگی که در 
این رابطــه انجام می دهیــد، باید در جهت 
مقابله با جنگ ترکیبی باشــد؛ که این کارِ 
فوق العاده ســنگین و پیچیده بر عهده ما و 

سایر فرماندهان نیروهای مسلح است.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با تأکید بر 
اهمیت آینده نگری و آینده پژوهی در حوزه 
تهدید شناسی، خاطرنشان کرد: تحقیقات و 
پژوهش های ما باید به گونه ای باشد که ما را 
در برابر تهدیدات آینده مجهز و آماده کند؛ 
چراکــه هزینه های غافلگیری و نداشــتن 
طرح و برنامــه لازم، قابل توجه و ســنگین 

است.
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نتایج خوب اصلاحات ۳ گانه درصندوق های 
پالایش و دارا یکم

مدیر نظــارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس و اوراق بهادار، از  ســه 
اصلاح مهم در مصوبه هیئت دولت در اساسنامه صندوق های پالایشی 

یکم و دارا یکم خبر داد.
اصلاحات اساســنامه صندوق های دارا یکم و پالایشی یکم در شهریور 
۱۴۰۱ با در نظر گرفتن تبدیل مدیریت صندوق از مدیریت غیرفعال به 
فعال و اضافه شدن رکن بازارگردان برای صندوق های مزبور به تصویب 

هیئت دولت رسید.
با اعمال اصلاحات اساسنامه به شــرح یادشده، این صندوق ها از امکان 
تغییر پرتفوی ســهام خود مطابق امیدنامه و صنعت مربوطه برخوردار 
خواهند شــد و بازارگردان صندوق به عنوان یک شــخص حقوقی به 

ارکان صندوق اضافه می شود.
در همین راســتا، مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس و اوراق 
بهادار در گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بازار ســرمایه )سنا( اظهار 
کرد: اساســنامه صندوق های یادشــده براســاس قانون بودجه سال 
۱۳۹۹ کل کشــور مصوب شــد. هدف از ایجاد چنیــن صندوق هایی 
این بود تا دارایی هایی کــه دولت تحت عنوان ســهام در اختیار دارد و 
از ویژگی نقدشــونگی بالایی نیز برخوردار است، تحت عنوان صندوق  
سرمایه گذاری قرار بگیرد تا این واحدها با تخفیف در اختیار عموم قرار 

بگیرد.
رضا نوحی حفظ   آبــاد ادامه داد: برهمین اســاس، اقدامــات برای دو 
نمونه از صندوق های سرمایه گذاری یادشــده به نام های صندوق های 
سرمایه گذاری دارا یکم و پالایشی یکم صورت گرفت و در نهایت، منجر 

به عرضه عمومی و تشکیل این صندوق ها شد.
وی با مدنظر قرار دادن رخدادهای نیمه نخســت سال ۱۳۹۹ و تغییر و 
تحولات و نوسانات در بازار ســرمایه از این تاریخ تا به امروز تصریح کرد: 
این تغییرات سبب شــد تا موضوع باز طراحی این صندوق ها در دستور 
کار قرار بگیرد تا نواقص برطرف شــده و عملکرد صندوق ها بهبود یابد. 
به حداقل رساندن فاصله میان قیمت معاملاتی و خالص ارزش دارایی 
)NAV( هر واحد ســرمایه گذاری از جمله اهدافی بوده است که از این 

تغییرات مورد انتظار است. 
البته نباید از نظر دور داشــت که بازدهی سرمایه گذاران تابعی از قیمت 
خرید و فروش آنها بوده و ســازوکارهای عرضــه و تقاضا تعیین کننده 
اصلی قیمت های واحدهای صندوق های ســرمایه گذاری یادشده در 

بازار است.
این مقام ارشد در ســازمان بورس افزود: بر همین اساس، شورای عالی 
بورس در مصوبه ای تغییرات مدنظر را مشخص و به هیئت دولت اعلام 
کرد و هیئت دولت در شهریور ماه ســال جاری با انجام تغییرات مطرح 

شده در صندوق های سرمایه گذاری موافقت کرد.
وی تغییر نــوع مدیریت صندوق  ســرمایه گذاری را نخســتین تغییر 
اعلام و اذعان کرد: تا پیــش از این، مدیریت این گونــه از صندوق های 
سرمایه گذاری، مدیریت غیرفعال بود. به بیانی دیگر، مدیریت صندوق 
نمی  توانست اقدام به فروش دارایی هایی که در پرتفوی این صندوق ها 
قرار داشــت، بکند. همچنین در مواردی که مدیر وجــه نقد در اختیار 

داشت قادر به افزودن سهام به پرتفوی صندوق نبود.

به گفته مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس، با تغییر مدیریت 
غیرفعال به مدیریت فعال، آزادی عمل مدیر صندوق بیشتر شد و مدیر 
صندوق می تواند در مواقعی که نیاز به نقدینگی اســت، اقدام به فروش 
بخشــی از پرتفوی کند. همچنین در زمان هایی کــه وجه نقد از محل 
سودهای نقدی یا سایر موارد حاصل می شــود، بتواند نسبت به خرید 

سهامی که موضوع عملیات صندوق هست، اقدام کند.
او از افزوده شــدن رکن بازارگردان به این صندوق ها بــه عنوان تغییر 
دیگر یاد کرد و گفت: با توجه به توانایی مالی بازارگردان، رکن یادشــده 
می تواند نسبت به ارائه سفارش های خرید و فروش به صورت هم زمان 
در سامانه معاملات اقدام کند. این سفارش گذاری ها نویدبخش افزایش 
نقدشوندگی واحدهای سرمایه گذاری اســت و با افزایش نقدشوندگی 
انتظار می رود فاصله میــان قیمت معاملاتی و خالــص ارزش دارایی 

)NAV( کاهش  یابد.
نوحی خاطرنشان کرد: حضور بازارگردان به عنوان یک مشارکت کننده 
فعال، در زمانی کــه اقبال به واحدها وجود دارد، می تواند درخواســت 
صدور واحد جدید را به صندوق ارائه دهد و بــا صدور واحدهای جدید 
و فروش آنها در بازار، ســرمایه گذاران جدیدی که علاقمند ورود به این 

صندوق ها هستند را از این امر منتفع کند. 
همچنین، رکــن بازارگردان می توانــد در مواقعی کــه موضوع ابطال 

مطرح است، اقدام به ابطال و وجوه مربوطه را از صندوق دریافت کند.
به گفته مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس امکان پذیر شدن 
ورود اشــخاص جدید به ترکیب دارندگان واحدهــای ممتاز جدید به 
این صندوق   ها از دیگر تغییرات مهم محســوب می شــود. پیش از این 
اصلاحات، تغییر ترکیب دارندگان واحدهای ممتاز مســتلزم دریافت 
مجوزهایی بود که برخــی از آنها موانعی بــرای ورود فعالان به ترکیب 

دارندگان واحدهای ممتاز تلقی می شد.
این مدیر ارشد در ســازمان بورس ادامه داد: با اصلاحات صورت گرفته 
در این باره، اشخاص و شــرکت ها می توانند نسبت به تملک واحدهای 
ممتاز درخواســت دهند و دارندگان این واحدها نیز حق تصمیم گیری 

در خصوص تعیین ارکان صندوق را خواهند داشت.
وی در پاسخ به این پرسش که فعال شدن مدیریت و حضور بازارگردان 
ســبب ایجاد چه توقعاتی خواهد شــد، گفت: با ایجاد چنین تغییراتی 
انتظار می رود ظرفیت صندوق افزایش یابد و در صورت نیاز نیز بخشی 

از پرتفوی خود را واگذار کند. 
واگذاری بخشــی از پرتفوی صندوق، محدود به معاملــه در بازار خرد 
نخواهد بود، بلکه مدیر صندوق می تواند با توجه به آن چیزی که مدنظر 
دارنده واحدهای ممتاز و مدیریت صندوق است، نسبت به عرضه سهام 
به صورت بلوکی نیــز اقدام کند و ســرمایه گذارارن را از مزایای حاصل 

شده بهره مند کند.

وش کامیون کشنده در بورس کالای ایران فر
بر اساس اعلام سازمان بورس، تعداد ۳۵ دســتگاه کشنده کامیون در 

بورس کالای ایران معامله شد.
به نقل از ســازمان بورس و اوراق بهادار، پیش از این به اطلاع رسید که 
۳۵ دستگاه از کامیون های ســیباموتور با میانگین قیمتی ۳ میلیارد و 
۱۵۸ میلیون تومان در بورس کالای ایران معامله شد. با احتساب سایر 
هزینه ها، قیمت تمام شده این کامیون ها برای مصرف کننده کمتر از ۳ 

میلیارد و ۴۵۵ میلیون تومان خواهد بود.
با توجه به قیمت بــازار آزاد ایــن کامیون ها، خریــداران حدود ٪۱۳ 

ارزان تر از قیمت بازار موفق به تهیه خودرو مورد نیاز خود شدند.

بازار

بورس کالای ایران از پذیرش ۸ کالا و محصول متعلق 
به ۱۰ شــرکت در بازار اصلی و فرعــی بورس کالا خبر 

داد.
بر اساس اطلاعیه های جدید مدیریت پذیرش بورس 
کالای ایران میلگرد فولادی، شــمش فولادی، سنگ 
آهن دانه بندی و نرمال بوتانول ۴ شــرکت برای عرضه 

در بازار اصلی پذیرش شد.
پذیرش کالاها و محصول های مذکور پس از بررســی 
مدارک و مســتندات در ســیصد و پنجاه و ششمین 
جلسه کمیته عرضه در تاریخ ۱۱ مهر به تصویب رسید.

به این ترتیــب میلگرد فولادی شــرکت فولاد اطلس 

گلستان و شمش فولادی شرکت ذوب آهن 
البرز غــرب راهی بازار اصلــی بورس کالای 

ایران می شوند.
همچنین ۳۰۰ هــزار تن ســنگ آهن دانه 
بندی مجتمع معدنی فولاد لاوین که عرضه 
کننده آن شرکت فولاد خرمدشت تاکستان 

است در بازار اصلی بورس کالا پذیرش شد.
Habi� ۴۸۰ تن نرمال بوتانول شــرکت  علاوه بر این،

co Recycleing روسیه که عرضه کننده آن مجتمع 
شــیمیایی آبنوس اســت برای عرضــه در بورس کالا 

پذیرش شد.

مدیریــت پذیــرش بــورس کالای ایــران 
همچنیــن در اطلاعیه جداگانــه دیگری از 
پذیرش ضایعات صنــدوق چوبی، کود مایع 
نیتروژنه، کنســانتره روی و تایــر خودرو ۶ 

شرکت در بازار فرعی بورس کالا خبر داد.
پذیرش کالاهــای مذکور پس از بررســی 
مــدارک و مســتندات در ســیصد و پنجاه 
و ششــمین جلســه کمیته عرضه در تاریخ ۱۱ مهر به 

تصویب رسید.
به این ترتیب، 2۰ هزار عدد ضایعــات صندوق چوبی 
شــرکت ایران خودرو و ۳۰۰ تن کود مایــع نیتروژنه 

شــرکت پترو پالیز کیمیا راهی بازار فرعی بورس کالا 
می شوند.

علاوه بر این، ۱۰ هزار و ۸۰۰ تن کنسانتره روی شرکت 
معدنی و صنعتی شاهین و 2 هزار و ۶۴۳ تن کنسانتره 
روی شرکت کانه پویان صبا برای عرضه در بورس کالا 

پذیرش شدند.
همچنین ۱۴ هــزار و ۶۳۰ تن معادل یــک میلیون و 
۹۵۰ هزار حلقه تایر خودرو مجتمع صنایع لاســتیک 
یزد و ۱۰ هزار تن معادل یک میلیون و ۶۰۰ هزار حلقه 
تایر خودرو مجتمع صنعتی آرتا ویل تایر در بازار فرعی 

بورس کالا پذیرش شد.

بورس

خریدار  معاون توســعه مدیریت و منابع 
ســازمان امور مالیاتی اظهار داشــت: عام 
شدن معافیت ها باعث شــده که افرادی با 
انگیزه بازرگانــی مبتنی بــر واردات، وارد 
مناطق شــوند و در همین روند بسیاری از 
درآمدهــای مالیاتی در ایــن مناطق ضایع 

می شوند.
ســعید توتونچی دربــاره تغییــر قوانین 
مالیاتی در مناطق آزاد اظهار داشــت: در 
ابتدا باید این موضوع را مورد بررســی قرار 
داد که آیا مناطق آزاد کشــورمان رسالت 
اصلی و تعریف شــده در بدو تاسیس را در 
چند دهه گذشته ) از اوایل دهه ۷۰( نسبت 
به اقتصاد ملی انجام شــده اند یا خیر و این 
یک سوال اساسی و مهم است که باید  قبل 
از تحلیل به آن پاســخ داده شود و باید دید 
آیا مناطق آزاد رســالت های خــود ایجاد 
اشــتغال، جذب ســرمایه گذاری داخلی 
و خارجی و تبدیل به بارانــداز صادراتی را 
انجام داده اند و باید این موضوع مهم مورد 

ارزیابی قرار بگیرد.
وی ادامه داد: تا همین چند ماه گذشــته که 
قانون مالیات بر ارزش افزوده به اجرا برسد، 
تمام معافیت های قانــون مالیات بر ارزش 
افــزوده و مالیات های مســتقیم برای 2۰ 
سال در این مناطق به اجرا رسیده  است و تا 
همین چند ماه قبل، تمام مراودات مناطق 
آزاد معاف از قانون مالیــات بر ارزش افزوده 
بود و هنــوز هم این مناطق معــاف از قانون 
مالیات های مستقیم هســتند و از معافیت 

مالیاتی 2۰ ساله برخوردارند.
معاون سازمان امور مالیاتی گفت: در دولت 
دوازدهم لایحــه ای برای تعییــن تکلیف 

مالیات بر عملکرد یعنــی مالیات بر درآمد 
و دارایی فعــالان اقتصادی کــه در مناطق 
آزاد حضور دارنــد و در ایــن مناطق فعال 
هستند و 2۰ ســال معافیت مالیاتی آنها به 
پایان رسیده، ارایه شــد که در حال حاضر 
بررسی این لایحه در دستور کار کمیسیون 

اقتصادی مجلس قرار دارد.
توتونچی تاکید کــرد: در البته در این لایحه 
هم گفته نشده که این افراد پس از 2۰ سال 
معافیت، باید مشــمول مالیات می شــوند 
بلکه  قرار بر این است که مالیات این افراد به 
صورت پلکانی افزایــش پیدا کند و برای زیر 
بخش های اقتصادی در این مناطق از جمله 

د واحدهای تولیدی، خدماتی، زیرساختی 
وگردشــگری هم مالیات های ســنگین در 
نظر گرفته شده  و همچنین این لایحه هنوز 
به قانون تبدیل نشــده و در مجلس در حال 

بررسی است.
وی  با بیان اینکــه در قانون مالیات بر ارزش 
افزوده مصوب ســال ۱۴۰۰ شروطی برای 
معافیت مالیات ارزش افــزوده مناطق آزاد 
در نظر گرفته اند و هر منطقه ای سه ویژگی 
در نظر گرفته شده را داشته باشند معاف از 
مالیات بر ارزش افزوده خواهند بود، افزود: 
هر منطقه ای تراز مثبت داشته باشد،  خارج 
از نقطه جمعیتی باشــد و همچنین مناطق 

آزاد اقتصادی که محصور بودن آن به تایید 
گمرگ جمهوری اســلامی رســیده و  در 
محدوده فنی کنشی شــده اند مشمول این 

مالیات بر ارزش افزوده نخواهد شد. 
امــا در حــال حاضر عمــده مناطــق آزاد 
ویژگی هــای مورد نیــاز بــرای معافیت از 
مالیات بــر ارزش افــزوده را ندارنــد و در 
بســیاری مراودات در مناطق آزاد مشمول 

مالیات می شوند.
معاون ســازمان امور مالیاتی تاکید کرد: 
البته برخــی از مــراودات مناطــق آزاد 
مشــمول مالیات مضاعف می شوند یعنی 
مشــمول مالیات انتقال از کشــور خارج 

به منطقــه و از منطقه به ســرزمین اصلی 
می شــوند و به عبارت دیگر دو بار مشمول 
مالیات می شــوند. از این رو بــرای اینکه 
مشکل مالیات مضاعف حل شود، سازمان 
امور مالیاتی پیشــنهاداتی بــرای اصلاح  
تبصره های 2 و ۳ مــاده ۱۷ قانون مالیات 
بر ارزش افزوده مصوب ســال ۱۴۰۰ را به 
دولت ارایه کرده  و بررسی این پیشنهادات 
هم  در دســتور کار کمیســیون اقتصادی 
مجلس قــرار دارد کــه تا کمــک کنیم 
مــراودات مناطــق آزاد شــمول مالیات 

مضاعف نشود.
توتونچی گفــت: معتقــدم در همه جای 
دنیا چه در ایران و چه در خارج از کشــور، 
معافیت ها اگــر غیرهدفمند و عــام و فله 
ای ارایه شــود منجر به انقطاع و گسستن 
اطلاعات اقتصادی فعالان فضای کســب و 
کار آن بخش برای ســازمان امور مالیاتی 
می شــود که به طــور قطع بــه دنبال آن 
فرار مالیاتــی ایجاد می شــود و در نهایت 
منجر به کاهــش درآمدهــای مالیاتی در 
کشــور خواهد شــد. از این رو باید در ارایه 
معافیت های مالیاتی هدفمند و هوشــمند 
برخورد کنیم و چارچوبی برای آن تعریف 
شــود و این معافیت ها  رابرای هر فعالیتی 
طبقه بندی کنیم به جزییــات معافیت ها 
بپردازیم تا این معافیت هــا به صورت عام 

ارایه نشود.
وی ادامه داد: همین عام شــدن معافیت ها 
باعث شــده که افرادی با انگیــزه بازرگانی 
مبتنی بر واردات، وارد مناطق شــوند و در 
همین روند بســیاری از درآمدهای مالیاتی 

در این مناطق ضایع می شوند.

 ۸ کالای جدید در بورس کالا عرضه می شود

 رشد عمق بازار سرمایه راهکار حذف محدودیت ها در بازار 

7 مزیت افزایش دامنه نوسان بر معاملات بـورس
خریدار  افزایش محدوده دامنه نوســان 
در کنار مزایای متعدد خود نیازمند تقویت 
بازارگردانی اســت، تقویــت بازارگردانی 
می تواند در شــرایط هیجانی بازار وارد مدار 
شده و از انحراف شدید روند با ثبات سهم ها 

جلوگیری کند.
 دامنه نوســان در بــورس تهــران یکی از 
موضوعاتی اســت که همیشــه مورد توجه 
اهالی بازار ســرمایه قرار داشته است. طبق 
مصوبه شورای عالی بورس دامنه نوسان در 
برخی نمادهای بازار سهام در حال افزایش 
اســت، اما کلیت بازار هنوز بــا محدودیت 

دامنه نوسان مواجه است.
دامنه نوسان بورس در سال جاری به صورت 
پلکانی برای برخــی نمادها در حال افزایش 
است. در هفته های گذشــته دامنه نوسان 
بازار اول بــورس و فرابورس بــرای برخی 
نمادها از ۶ درصد به ۷ درصد افزایش یافته 
و طبق مصوبه قرار اســت تا پایان سال این 

محدودیت به ۱۰ درصد برسد.
بسیاری از کارشناســان معتقدند افزایش 
این عامل مؤثر می تواند فرایند مثبتی را در 
معاملات سهام ایجاد کند و امید می رود که 
این تصمیم در نهایت بــه ورود نقدینگی و 
افزایش عمق بازار منجر شــود. بورس این 
روزها به شدت نیازمند تعمیق یافتن است و 
کمبود عمق بازار مشکل اصلی حال حاضر 

بازار سهام است.

 تأثیر افزایش دامنه نوسان بر معاملات 
بورس و کلیت بازار سرمایه

افزایش پلکانی دامنه نوسان می تواند تاثیر 
مثبتی بر روی روند معاملات بازار ســرمایه 
بگذارد. اما شــرط اصلی برای افزایش این 
تاثیرگذاری، ورود تغییر دامنه نوســان به 

بقیه بازارهای بورس است.
در حال حاضر فقط در تابلــوی اول بورس 
و فرابــورس ایــن افزایــش رخ داده و اگر 
افزایش دامنه نوســان به تابلوی دوم بورس 
و فرابورس برســد، احتمالا بــازار واکنش 
منطقی نشــان دهد. دامنه نوســان و سایر 
مکانیزم های محدودیــت کننده عملیات 
بازار مانند حجم مبنا یا حــد اعتبار به طور 

مســتقیم تاثیری برارزش ذاتی سهام ندارد 
و سودآوری شــرکت ها و ســطح نرخ بهره 
و رشد سودآوری اســت که ارزش سهام را 

تعیین می کند.
افزایش دامنه نوســان در مرحله اول سبب 
رونق بازار، افزایش حجم و ارزش معاملات 
و بهبود عملیات بازارگردان ها می شود و در 
مرحله دوم ســبب کاهش ریسک معاملات 

اعتباری برای کارگزار و اعتبار دهنده است.
بسیاری از کارشناسان معتقدند مهمترین 
مشــکل وجود دامنه نوسان زیر سوال بردن 
منطق بازار سرمایه اســت زیرا قیمت ها در 
مسیر تعادل با اطلاعات جدید، با اصطکاک 
مواجه می شــوند؛ این مسئله ورود و خروج 
سرمایه گذار، نقدشوندگی و حجم معاملات 
را کاهش می دهد. دومین مشــکل اساسی 
نیز اخــلال در عملیــات بازارگــردان ها و 

مواجه صندوق با زیان های سنگین است.
البتــه در کنار معایب موجــود، هفت مورد 
زیر را مــی تــوان از اصلی تریــن مزایای 
افزایش دامنه نوســان روزانه دانســت که 
شامل: ۱- کم شدن و ازبین رفتن صف های 
خرید و فــروش، 2- ورود نقدینگی به بازار 
سهام، ۳- کاراتر شــدن معاملات سهام، ۴- 
افزایش جذابیت سرمایه گذاری در بورس، 
۵- کاهــش احتمالی رفتار هــای هیجانی، 
۶- کاهش میزان دســتکاری سفته بازا ن و 

۷- افزایش عمق بازار سرمایه است.
افزایش محــدوده دامنه نوســان در کنار 
مزایــای متعــدد خــود نیازمنــد تقویت 
بازارگردانی اســت. تقویت بازارگردانی می 
تواند در شــرایط هیجانی بــازار وارد مدار 
شده و از انحراف شدید روند با ثبات سهم ها 
جلوگیری کند تا زیان شدید به سهامداران 

وارد نشود.

 انواع ساز و کارهای کنترل نوسان بازار 
در بورس های اوراق بهادار

بورس های اوراق بهادار معمــولاً دارای دو 
دامنه نوســان با عناوین دامنه نوسان پویا و 
ایستا هستند. دامنه نوسان پیرامون قیمت 
مبنا و معمولاً به صورت درصدی بیشــتر و 
کمتــر از آن تعیین می شــود. گروه بورس 

ژاپن در محاســبه دامنه نوســان به جای 
درصد از واحد پول ین اســتفاده می کنند. 
برخی دیگر از بورس ها نیز اقدام به استفاده 

ترکیبی از درصد و عدد مطلق می کنند.
برای تعیین دامنه نوســان بــورس به طور 
معمول برای هر سهم، هر تابلو یا گروه  های 
مختلف سهام دامنه نوسان متفاوتی تعیین 
می شــود. البته برخی بورس هــا نیز برای 
کل بازار دامنه نوســان ثابت تعیین کردند. 
دامنه نوســان عمدتــا به صــورت متقارن 
تعیین می شــود؛ امــا در برخــی از بورس 
ها همچون بــورس مالزی، دامنه نوســان 
بصورت نامتقارن تعیین شــده است. انجام 
معامله بیرون هر یــک از دو دامنه، منجر به 
توقف معاملات و برگزاری حراج می شود. از 
آنجایی که اســتفاده از دامنه ایستا و پویا در 
بورس های دنیا بسیار متداول است در این 
بخش جزئیات مربوط به هر یک شرح داده 

شده است.

 دامنه نوسان ایستا
دامنه ایســتا به حداکثر نوسان مجاز نسبت 
به قیمت مبنا ایســتای جلســه معاملاتی 
پیشین گفته می  شــود و این دامنه معمولاً 
بر حسب درصد اعلام می  شــود. در بیشتر 
بورس های اوراق بهــادار، قیمت تئوریک 
محاســبه شــده در آخرین حراج به عنوان 

قیمت مبنای ایستا در نظر گرفته می شود.
اگر چنین قیمتی وجود نداشــته باشــد، 
قیمت حراج قبلی قیمت پایانی روز گذشته 
به عنوان قیمت مبنای ایستا در نظر گرفته 
می شود. این دامنه از دامنه پویا گسترده تر 

بوده و در طول کل جلســه معاملاتی هنگام 
برگزاری حــراج آغازین در طول جلســه 
عادی معامــلات و هنگام برگــزاری حراج 

پایانی مورد استفاده قرار می گیرد.
در برخی بورس ها زمانی که قیمت سهام به 
حد بالا یا پایین دامنه ایستا برسد، معاملات 
به صورت خودکار متوقف شده و حراجی به  
عنوان حراج نوســان دامنه ایستا برگزار می 

شود.

 دامنه نوسان پویا
دامنه پویا حداکثر نوسان مجاز را در اطراف 
قیمت مبنای پویا نشــان می دهد و معمولاً 
به صورت درصدی حول قیمت مبنا تعریف 
می شود. قیمت مبنای مورد استفاده برای 
تعیین دامنه، قیمت آخریــن معامله انجام 
شــده در بازار عادی و حراج است. به عنوان 
مثال اگر قیمت آخرین معامله سهمی ۱۰۰ 
واحد پولــی و دامنه پویا دو درصد باشــد، 
دامنه پویــا ۹۸ الی ۱۰2 واحد پولی اســت 
یعنی معامله بعد این باید بر روی این حدود 
یا خارج از آن باشــد.چنانچه ســفارش در 
ســامانه معاملات ثبت شود و قیمت حاصل 
از اجرای این ســفارش بر روی حد بالایی یا 
پایین یا خارج دامنه پویای سهم واقع شود، 
این شــرایط منجر به ایجاد توقف خودکار 
معامــلات و برگــزاری حراجی بــه  عنوان 
حراج نوســان دامنه پویا می شــود. دامنه 
پویا در طول جلسه اصلی معاملات و هنگام 

برگزاری حراج پایانی استفاده می شود.

 تغییرات در دامنه نوسان پویا و ایستا 
در اثر برگزاری حراج نوسان

حراج نوســان مربوط به دامنه نوسان پویا 
و ایســتا در بورس هــای دیگر نیــز برگزار 
می شــود. به عنوان نمونه می توان به بورس 
کشــورهای همچــون اتریــش، برزیــل، 
دانمارک، فنلانــد، آلمان، یونــان، ایرلند، 
ایتالیا، نروژ، آفریقــای جنوبی، کره جنوبی، 

سوئد، سوئیس و انگلیس اشاره کرد.
البته هر بــورس بنا به شــرایط اختصاصی 
دارای حدود نوســان و زمان حراج نوســان 
مختص به خود اســت. به عنــوان مثال در 

دانمارک و فنلاند طول زمان جلســه حراج 
نوســان برای عبور از دامنه ایستا ۶۰ ثانیه 
و برای عبور از دامنه پویا ۱۸۰ ثانیه اســت 
و حد نوســان برای دامنه ایســتا ۱۵ درصد 
قیمت ایســتا و برای دامنه پویــا ۳ درصد 

قیمت پویا تعریف شده است.

 دامنه نوسان در دیگر کشورها 
استفاده نمی شود

در این باره، رضا گلســتانی، کارشناس بازار 
ســرمایه در گفت  وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری فــارس، درباره دامنه نوســان 
 price اظهار داشت: دامنه نوسان قیمتی یا
limit یکی از ابزارهای کنترلی بازار ســهام 
است، این عامل در بورس های بزرگ جهان 

استفاده نمی شود.
وی ادامه داد: در بازار ســهام، کشــورهایی 
که دامنه نوســان دارند معمولا این عامل به 
تنهایی مورد اســتفاده قرار نمی گیرد و در 
ترکیب با دیگر ابزارها اســتفاده می شــود. 
مهم تریــن نکته قابــل توجه این اســت 
که بــورس تهــران یکــی از محدودترین 

دامنه های نوسان را در سطح جهان دارد.
این کارشــناس بازار ســرمایه تاکید کرد: 
در بسیاری از این کشــورها از جمله ژاپن، 
سازوکاری وجود دارد که مطابق با شرایط و 
الزامات خاص، دامنه نوسان در طول جلسه 
معاملاتی شــناور اســت، بنابراین می توان 
همچنان حد نوسان روزانه را اعمال کرد؛ اما 
از قفل شدن بازار در یک دامنه نوسان بسته 

جلوگیری کرد.
گلســتانی افزود: افزایش دامنه نوسان می 
 تواند انتظــار بازدهــی در دوره  های کوتاه 
مدت را در بازار ســهام افزایش دهد، ضمن 
اینکه جذابیت بازار سرمایه را بیشتر خواهد 
کرد. افزایش جذابیت بازار سهام و همچنین 
افزایش انتظار بازدهی، موجب خواهد شد تا 
ورود نقدینگی به بازار سرمایه افزایش یابد، 
به طوری که پول ها از بازارهــای موازی به 

بازار سهام کوچ خواهد کرد.
وی تصریح کرد: بازار ســرمایه کشورهای 
رشد یافته و بورس های بزرگ جهانی اغلب 

بدون دامنه نوسان فعالیت می کنند. 
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رییس انجمن مس ایران خبر داد
 رشد تولید کنسانتره و کاتد مس در نیمه

 نخست امسال
 رییس انجمن مس ایران گفت: با وجود تداوم برخی مشــکلات، رشد 

تولید کنسانتره و کاتد مس در نیمه نخست امسال محقق شد.
»بهرام شکوری«  افزود:  با توجه به تداوم تحریم ها، همچنین تاثیر منفی 
سایر عوامل از جمله قطعی های برق کاهش تولید کاتد و کنسانتره مس 
انتظار می رفت، اما افزایش ۹ هزار تنی تولید کنســانتره مس و رشــد 
هشــت درصدی تولید کاتد مس در ۶ماهه نخســت امسال نسبت به 

مدت مشابه سال قبل رقم خورد.
این مقام صنفی گفت: رشد تولید اتفاق افتاده علاوه بر مدیریت عواملی 
همچون قطعی های برق، ناشــی از بهینه کــردن فعالیت کارخانجات 
و سیســتم فرآوری محصولات اســت و هرچه این عوامل بهینه شود، 

می توان رشد بیشتری در تولید کاتد مس انتظار داشت
وی تاکیــد کرد: با این حــال باید با ســاخت واحدهــای جدید تولید 
کنسانتره، اســتفاده از ظرفیت های خالی در ذوب با اجرای طرح های 
توسعه ای و همچنین اســتفاده از ماشین آلات جدید، تولید و استخراج 

را افزایش داد تا تولید کنسانتره و کاتد مس افزایش یابد.
رییس انجمن مس ایران گفت: امروز بخش خصوصی به خوبی در تولید 
مس ورود کرده اســت و به طور نمونه در منطقه طارم تولید کاتد مس 
انجام می شود، ساوه تا حدود دو ماه آینده به تولید کاتد خواهد پرداخت 
و میدکو نیز با استفاده از سیســتم بیوتکنولوژی به تولید این محصول 
می پردازد، هرچند با کمبود کنســانتره مواجه است و به همین دلیل با 
ظرفیت کمی تولید می کند.شکوری بیان داشــت: اگر بتوان در آینده 
کنسانتره بیشتری به ویژه در شــرکت ملی مس تولید کرد، این شرکت 
و همچنین شرکت میدکو می توانند ظرفیت تولیدشان را کامل کرده و 
حتی شرکت های جدید وارد عرصه شــوند.وی تصریح کرد: با توجه به 
اضافه شدن ذخایر جدید در سونگون و ســایر نقاط، تولید یک میلیون 
تن کاتد مس در افق ۱۴۰۴ قابل تحقق است، اما باید شرکت ملی مس 

برای توسعه کنسانتره و تولید کنسانتره در فازهای جدید اقدام کند.
رییس انجمــن مس ایران ادامــه داد: اگر به دنبال تحقــق اهداف افق 
چشــم انداز در مس، فولاد و ســایر محصولات بخش معــدن و صنایع 
معدنی هستیم، باید موانع را از ســر راه برداریم که در این میان نوسازی 

ناوگان ماشین آلات و تجهیزات یکی از عوامل مهم است.
وی گفــت: امروز تامیــن ماشــین آلات مختلف در بخش اکتشــاف، 

استخراج و فرآوری می تواند تاثیر زیادی بر افزایش تولید داشته باشد.

شکوری یادآور شد: در جهان به طور متوسط ســه تا پنج درصد ذخایر 
معدنی مورد اســتخراج قرار می گیرد، اما این رقم در کشــورمان فقط 
نیم درصد است.وی افزود: در حالی که توان تولید داخلی ماشین آلات 
مورد نیاز بخش معدن و صنایع معدنی به ۵۰ میلیون دلار نمی رســد، 
حدود 2 میلیارد دلار نیاز فقط در فاز نخســت در این بخش وجود دارد 
و به تناسب دســتیابی به اهداف افق ۱۴۰۴ ماشــین آلات و تجهیزات 

بیشتری موردنیاز است.
این مقام صنفی با تاکید بــر اینکه در حوزه اکتشــافات عقب ماندگی 
وجــود دارد، تاکید کرد: ســهم و نقش تامین ماشــین آلات در تحقق 

اهداف تولید بسیار مهم است.

و در پایان مهر  اسامی واردکنندگان مجاز خودر
اعلام می شود

ســخنگوی وزارت صمت اعلام کرد: بنا بر درخواســت شــرکت های 
متقاضی برای تکمیل مدارک منــدرج در آیین نامه وارادت خودرو یک 
ماه به انها فرصت داده شد و اسامی شــرکت های واجد شرایط واردات 
تا اخر مهر اعلام می شــود ســخنگوی وزارت صمت اعلام کــرد: بنا بر 
درخواست شــرکت های متقاضی برای تکمیل مدارک مندرج در آیین 
نامه وارادت خودرو یک ماه به انها فرصت داده شد و اسامی شرکت های 

واجد شرایط واردات تا اخر مهر اعلام می شود.
امید قالیباف گفت: در ســه هفته گذشته جلسات متعددی با شرکت ها 
برای بررسی مدارک برگزار شــد که در نهایت 2 شرکت مرحله تکمیل 
الزامــات قانونی را با موفقیــت گذراندند و حداکثر تا اخر مهر اســامی 
تمام شرکتهای واجد شرایط اعلام میشــود.وی گفت: وزارت صمت با 
دقت الزامات قانونی را از شــرکت ها مطالبه خواهد کرد و توانمندترین 
شــرکت های کشــور که تضمین دهند خدمات پس از فروش و انتقال 

فناوری را ارائه دهند جهت واردات خودرو مجوز خواهند گرفت.
قالیباف افزود: سرمایه گذارانی جهت سرمایه گذاری در بخش حمل و 
نقل عمومی نیز اعلام امادگی کرده انــد که در حال مذاکره و اخذ مجوز 

هستند.

برخورد با محصولات بدون کد شناسه لوازم 
و آغاز شد یدکی خودر

معاون صنایع عمومی وزیر صمت گفت: مهلت قانونی ثبت شناسه کالا 
و کد رهگیری برای ۵۵ قلم لوازم یدکی خودرو آغاز شد.

محمدمهدی بــرادران گفت: مهلــت قانونی ثبت شناســه کالا و کد 
رهگیری برای ۵۵ قلم لوازم یدکی خودرو اجرایی شــد و  از این تاریخ به 
بعد این محصولات بدون کد شناسه قاچاق به حساب می آیند، تولید و 
واردات لوازم یدکی خودرو در ماه های گذشــته ملزم به دریافت شناسه 
کالا شده بود بنابراین عرضه کنندگان قطعات لوازم یدکی خودرو تا روز 
گذشته  ۱۵ مهر فرصت دارند کالا های بدون شناسه را تعیین و تکلیف 

و برای آن ها شناسه دریافت کنند.
به گفته او، از این پس تولیدکننــدگان لوازم یدکی باید تولیدات خود را 
در سامانه جامع تجارت ثبت کنند، عرضه کنندگان لوازم یدکی هنگام 

خرید از تولیدکنندگان به شناسه و کد رهگیری کالا توجه کنند.
معاون صنایع عمومی وزیر صمت ایــن را هم گفت: پس از تاریخ مذکور 
بازرســان قطعات و لوازم یدکی بدون شناسه در ســطح بازار را مطابق 
قانون قاچاق دانســته و آن را جمــع آوری خواهند کــرد و با متخلفان 

برخورد قانونی خواهد شد.

تولید

در حال حاضر ۷۳ هــزار و ۱۰۰ واحد صنعتی و معدنی 
فعال با اشــتغال بیش از 2 میلیــون و ۵۵۰ هزار نفر در 
کشور داریم که ســهم مناطق آزاد از واحدها فقط ۳.۱ 

درصد و از اشتغال ۵.۵ درصد است.
 بررســی آمار مربوط به وضعیــت واحدهای صنعتی و 
معدنی در ۴ ما نخســت امسال نشــان می دهد که در 
مجموع ۷۳ هزار و ۱۰۰ واحد فعال با اشتغال بیش از 2 

میلیون و ۵۵۰ هزار نفر در کشور وجود دارد.
بر این اســاس در ۳ گروه صنعتی نزدیــک به نیمی از 
کل واحدهای مذکــور فعالیت می کننــد که در صدر 
آنها گروه »ســایر محصولات کانی هــای غیرفلزی« 
است که در این گروه ۱۵ هزار و ۴۴۹ واحد در مشغول 
به فعالیت هســتند که زمینه اشــتغال؛ ۳۸۰ هزار نفر 
را فراهم کــرده اند.در ادامه نیــز در گروه »محصولات 

غذایی و آشــامیدنی« ۸ هزار و ۱۷۷ واحد با 
اشتغال ۳۵۶ هزار نفر و در گروه »محصولات 
از لاستیک و پلاستیک« ۷ هزار و ۴۰۳ واحد 
با اشــتغال ۱۷۷ هزار نفر مشغول به فعالیت 
هســتند.همچنین گروه های »جمع آوری، 
تصفیه و توزیــع آب« بــا 2 واحــد فعال و 
اشــتغال 2۸ نفر، گــروه »تولید انــرژی« با 

۱2 واحد فعال و اشــتغال ۱۶2 نفر و گروه »فاضلاب، 
دفــع زباله، بهداشــت محیــط و ســایر فعالیت های 
مشابه« با ۱۸ واحد فعال و اشــتغال ۴۰۰ نفر کمترین 
واحدهای فعــال را دارند.همچنین بررســی وضعیت 
استان ها نشــان می دهد که اســتان تهران با ۹ هزار و 
۱۴۸ واحد و اشــتغال بیش از ۴22 هــزار نفر در صدر 
دارندگان واحدهای فعال صنعتی و معدنی است و پس 

از آن اســتان اصفهان با ۸ هزار و ۸۸۶ واحد 
و اشــتغال 2۸2 هزار نفر و اســتان خراسان 
رضوی با ۵ هزار و ۵۱۰ واحد و اشتغال 2۱۰ 

هزار نفر در رده های بعدی قرار دارند.
کمترین واحد فعــال در بین اســتان ها نیز 
مربوط به اســتان خراسان شــمالی با ۳۵۸ 
واحد، ایلام با ۴۸۷ واحــد و کهگیلویه و بویر 

احمد با ۵2۸ واحد است.
همچنین بررسی وضعیت مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
در مورد داشتن واحدهای فعال صنعتی و معدنی از آن 
حکایت دارد که از بیش از ۷۳ هــزار واحد فعال فقط 2 
هزار و 2۷۵ واحد در این مناطق حضــور دارند؛ یعنی 
این مناطق با وجود اینکه قوانین و تشــریفات گمرکی 
سهل تری دارند اما فقط میزبان ۳.۱ درصد از واحدهای 

صنعتی و معدنی فعال در کشور هستند.
وضعیت اشــتغال نیز در این مناطق چندان قابل توجه 
نیست؛ مجموع اشتغال در واحدهای مذکور ۱۴۱ هزار 
و 2۱ نفر است؛ یعنی ســهم مناطق آزاد از کل اشتغال 
واحدهای صنعتی و معدنی فعال در کشور ۵.۵ درصد 
است.به صورت جزئی تر باید اشاره شود که منطقه آزاد 
کیش با ۷۴ واحد و اشــتغال 2 هزار و ۶۳۷ نفر، چابهار 
با ۱۹۰ واحد و اشتغال ۵ هزار و ۳۱۱ نفر و قشم با ۱۹۳ 
واحد و اشتغال ۷ هزار و ۶۴۴ نفر کمترین واحد فعال را 

در بین مناطق آزاد دارند
همچنین تا پایان تیر امســال 2۱۰ واحد فعال صنعتی 
در منطقه آزاد ماکو و اروند، 2۵۰ واحد در انزلی، ۳۳۰ 
واحد در ارس و ۸۱۸ واحد در منطقــه ویژه اقتصادی 

مستقر شدند.

مدیر عامل شرکت ملی پست گفت: سرانه پستی کشور 
ما در مقایسه با کشــورهای دیگر پایین است و در این 
زمینه کشور فقیری هستیم. محمود لیایی - مدیر عامل 
شرکت ملی پست - در نشســت خبری به مناسبت روز 
پست با اعلام پایین بودن ســرانه پستی کشور ما اظهار 
کرد: سرانه پستی در کشور چین ۱۸۰۰، آمریکا حدود 

۱2۰۰ و اروپا ۸۰۰ و ۹۰۰ اســت درحالی که در ایران 
سرانه پستی هفت اســت که از این عدد ۳/۳ متعلق به 
پست است که عدد پایینی است.وی با بیان اینکه ۱۷۰ 
خدمات پســتی ارایه می کنیم که مردم با تعداد کمی 
از آنها آشــنا هســتند تصریح کرد: با تنوع بخشیدن به 
آن مردم را با تســهیلات خدمات پســتی آشنا کنیم تا 

سبب رونق آن شویم.وی در ادامه تاکید کرد: مشکلاتی 
که با آن مواجه هستیم، مشکلاتی است که شرکت های 
دولتی سایر کشورها هم با آن روبه رو هستند، بنابراین 
در تمام دنیا یکسان است.لیایی با بیان اینکه طی چهار 
سال گذشــته در زمینه کرونا، همکاران این شرکت هم 
با این مساله دســت و پنجه نرم می کنند، تصریح کرد: 

پســت در دوران کرونا 2۸ نفر از همکارانش را از دست 
داده اســت که جا دارد از آنها یاد کنیم. علاوه بر تلفات 
عمده همکاران ما به دلیل خدمات رســانی در روزهای 
کرونا متحمل ضرر و زیان جانی هم شــدند و در بســتر 
بیماری بودند و اگر دچــار بیماری می شــدند هم بار 

توزیع بر دوش همکاران دیگر بود.

صنعت

پست

خریدار   وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
گفت: روند تولید کالا در واحدهای صنعتی 
و بنگاه های اقتصادی کشور در سال جاری 

چشمگیر و افزایشی است.
 به نقل از وزارت صمت، ســیدرضا فاطمی 
امین گفت: خوشــبختانه رونــد تولید در 
کشور در سال جاری ســرعت گرفته است 
و به عنوان مثال در ایــن واحد میزان تولید 
کاغذ در ۶ ماهه اول امســال در مقایســه با 
مدت مشابه سال گذشته ۷۰ درصد افزایش 

داشته است.
وی خاطر نشــان کرد: همچنیــن در تولید 
تراکتور و فولاد در ســال جــاری به ترتیب 
شاهد افزایش رشد ۵۰ و ۱۰ درصد هستیم 
که بــه طور حتم ایــن روند اساســی ادامه 

خواهد یافت.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 
افزایش تولید ظــروف، کامیون و کامیونت 
در کشور طی ۶ ماهه گذشته، گفت: کمبود 
نقدینگــی یکــی از چالش های اساســی 
بنگاه های اقتصادی در زمان حاضر اســت 
که به طــور حتم بــرای رفع ایــن چالش 
برنامه های خوبی در دست اجرا قرار خواهد 

گرفت.

700 هکتار از اراضی واحدهای صنعتی 
راکد کشور بازپس گیری شد

فاطمی امین در ادامه اظهار داشــت: حدود 
۷۰۰ هکتــار از اراضی واحدهــای صنعتی 
راکد کشــور با هدف احیای تولید و اشتغال 

در یکسال گذشته بازپس گیری شد.
وزیر صمت همچنین از الکترونیکی شــدن 
واگذاری اراضی صنعتی و تولیدی در کشور 
خبــر داد و افزود: بــا برنامه ریــزی اصولی 

درصــدد بازپس گیری اراضــی واحدهای 
تولیدی غیرفعال هستیم.

فاطمی امیــن اضافه کــرد: در ۶ ماهه دوم 
امســال تمرکز دولت بر روی ایجاد اشتغال 
پایدار در کشــور اســت چراکــه از ابتدای 
فروردین تا شهریور امســال وضعیت تولید 
مطلوب بــوده و باید تــا پایان ســال برای 

کاهش نرخ بیکاری تلاش کنیم.

 ارزان سازی مواد غذایی اولویت
 پیش روی وزارت صمت

وزیر صنعت، معــدن و تجارت با اشــاره به 
پیشــرفت خوب صنعت غذا در ایران گفت: 
با توجه به اینکه در زمینــه کیفیت و تولید 

محصولات غذایی به نقطه خوبی رسیده ایم 
از این پــس باید تمرکــز خــود را بر روی 
محصولات دانش بنیان و صنایع ماشــین 
آلات در این حوزه و همچنین ارزان سازی و 

کاهش هزینه غذایی مردم قرار دهیم.
وی ضمــن پــر اهمیــت خوانــدن تولید 
ماشــین آلات صنعتی و اتکا به شرکت های 
دانش بنیان افزود: صنعت ماشــین سازی 
و تجهیزات یک صنعت برتر اســت و مطلع 
شــده ام که کارخانه تولید لبنیات که امروز 
از آن بازدید کردم وارد عرصه ماشین سازی 

شده که این موضوع خیلی مهم است.
فاطمی امیــن در ادامه با تاکیــد بر اینکه 
نکته مهم دیگر در صنعت غذا ارزان ســازی 

و کاهش هزینه هــای مردم اســت گفت: 
می توان با اتکا بر صنایــع ترکیبی به تولید 

انواع مواد غذایی پرداخت.
وی همچنین با اشاره به پایین بودن مصرف 
سرانه لبنیات در کشــور گفت: اگر بتوانیم 
شیر را به صورتی فرآوری کنیم که پروتئین 
آن در ســبد غذایی مردم جــای گیرد هم 
می تواند جایگزین مناســبی برای گوشت 

باشد و هم هزینه های مردم کاهش می یابد.
وزیر صمت در بخش دیگــری از صحبت ها 
با بیان اینکه دو شــاخص تولید و صادرات 
در یک سال گذشــته گویای رشد در بخش 
صنعت، معدن و تجارت اســت گفت: ما در 
اکثر قریب به اتفاق محصولات شــاهد رشد 

تولید هســتیم.وی از رشــد ۱/۵ درصدی 
بخش صنعت در ۳ ماهه نخست امسال خبر 
داد و افزود: سرمایه گذاری در ماشین آلات 
و تجهیــزات ۸/۵ درصد رشــد و همچنین 
بنگاه های بورسی در ۵ ماهه نخست امسال 

رشد ۷/۶ درصدی داشته اند.

افزایش ۲4 درصدی صادرات
فاطمی امین در خصــوص آمار صادرات در 
کشــور نیز گفت: در ۵ ماهه نخست امسال 
2۴ درصد بیش از مدت مشابه سال گذشته 
صادرات داشته ایم و این در صورتی است که 
در برخی کشورها مثل آفریقا با ۱۰۰ درصد 
رشد صادرات و مرداد امســال در مقایسه با 
مرداد سال گذشته ۱۸۰ درصد بیشتر رشد 

صادرات به روسیه داشته ایم.
وی مهمتریــن اولویت حــال حاضر پیش 
روی وزارت صنعــت، معــدن و تجارت را 
اشــتغالزایی عنــوان کرد و گفــت: احیای 
معادن، به مزایده گذاشتن ۵ هزار محدوده 
اکتشافی و معدنی و در دستور کار قرار دادن 
احیای ۱2۰۰ معدن از جمله اقداماتی است 

که با هدف ایجاد اشتغال انجام می شود.
فاطمی امیــن همچنیــن در این خصوص 
به توافق نامه ی 22 بنــدی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بــا وزارت اقتصــاد و بانک 
مرکزی اشــاره کرد و گفت: به واســطه این 
توافق نامــه ۵۰ هزار میلیــارد تومان برای 
بازســازی و نوســازی بنگاه های تولیدی 
اختصاص داده شــده که این امــر به ایجاد 

اشتغال در کشور کمک می کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در پایان توجه 
به توازن ســرمایه گذاری در کشور را دیگر 

اقدام و تصمیم وزارت صمت برشمرد.

خریــدار   وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات از تهیه و تدوین بســته حمایتی 
برای کســب و کارهایی که به پلتفرم هایی 
داخلی مهاجــرت کنند، خبــر داد و گفت: 
بزرگ ترین پایگاه پرتاب کشــور در دست 

ساخت است.
در پــی محدودیت هایی کــه در خصوص 
اینترنت ایجاد شــده بود، بسیاری از کسب 
و کارهایی که در بســتر اینترنــت فعالیت 

می کردند، دچار مشکل شدند.
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات در حاشیه 
مراسم افتتاح سایت مرکز کنترل، عملیات 
و بهره برداری از ماهوارهای سنجشی ایران 
به نام »خیام« در جمــع خبرنگاران، درباره 
جبران خســارت وارده به کســب و کارها، 
اظهــار کرد: تعامــل خوبی بــا وزارت امور 
اقتصادی و دارایی در ایــن خصوص ایجاد 

شده است.
وی افــزود: ما یــک برنامه برای کســب و 
کارهایی که به پلتفرم هایی داخلی مهاجرت 
کننــد، در نظر گرفته ایم و بــا کمک وزارت 
اقتصاد یک بســته حمایتی مانند معافیت 
مالیاتی و تســهیلاتی از این قبیل، برای آنها 

پیش بینی شده است.
وزیر ارتباطات در خصــوص اخباری که در 
مورد برخی کسب و کار از جمله دیجی کالا 
منتشر شده اســت، نیز گفت: این مسائل را 

باید حل کنیم.زارع پــور همچنین در ادامه 
و در پاسخ به ســوالات خبرنگاران در مورد 
فیلترینگ اینستاگرام، اعلام کرد: در شرایط 
عادی برای فیلترینگ اینستاگرام برنامه ای 
نداشتیم، ولی با توجه به اینکه این پلتفرم ها 
بــه قواعد پایبنــد نبودنــد، تصمیم گیری 
با مراجع دیصلاح اســت و در سیاســت ها 

تجدیدنظر شود.
وی با اشاره به افتتاح مرکز کنترل و عملیات 
ماهواره های سنجشــی با تاکیــد بر این که 
این مرکــز در هفته جهانی فضــا ۱۴۰۱ به 
بهره برداری رســیده، اضافه کرد: این مرکز 
یک مجموعه حرفه ای بــرای بهره برداری 
از داده های ماهواره های سنجشــی است و 
در حال حاضر ماهواره عملیاتی سنجشــی 
که کشــور به آن دسترســی دارد، ماهواره 

»خیام« است.
زارع پور اضافه کرد: امروز روز بزرگی اســت 
از این جهت که اولین بــار در تاریخ فضایی 
ما اســت که به چنین پیشــرفتی در حوزه 
فضایی دست می یابم و به چنین تصاویری 
دسترســی داریــم. تــلاش مــا در وزارت 
ارتباطات این اســت کــه تا پایــان دولت 
ســیزدهم شــاهد ماهواره های سنجشی 
بومی با این دقت باشــیم و بتوانیــم آن را با 

ماهواره برهای بومی خود پرتاب کنیم.
وزیر ارتباطات گفت: اکنــون تمام فعالین 

صنعت فضایی کشور اعم از متخصصین در 
پژوهشگاه فضایی، وزارت علوم و دانشگاه ها، 
همگی دست به دســت یکدیگر داده اند تا 
این کار بزرگ را در کشــور رقــم بزنند و به 
ماهواره های سنجشــی با دقــت یک متر و 
زیر یک متر در پایان سال ۱۴۰۴ دست پیدا 
کنیم. گام های میانی این کار برداشته شده 

است و به زودی به نتیجه خواهند رسید.

بزرگ ترین پایگاه پرتاب کشور 
در دست ساخت است

زارع پور خاطرنشــان کرد: بحث مهم دیگر 
ماهواره بر اســت که به واســطه آن بتوانیم 
ماهواره را در مــدار موردنظر قرار بدهیم. ما 
اکنون قابلیت پرتاب ماهواره های سبک به 
مدار ۵۰۰ کیلومتری از زمیــن را داریم که 

نمونه آن نور 2 بود که اســفند سال گذشته 
با موفقیت پرتاب شد. امســال با تلاشی که 
همکارانمان در بخش پرتابگر دارند، امسال 
کلاس جدید از ماهواره برهــای لایه لئو را 
رونمایی خواهیم کرد و مــورد آزمون قرار 

گرفت.
وی افــزود: تــا پایــان دولت ســیزدهم، 
ماهواره هــای ۶۰۰ کیلوگرمــی در کلاس 
ماهواره »خیام« را با ماهواره بومی خودمان 
با موفقیــت در مدار قرار بدهیــم. برای این 
کار به ایســتگاه زمینی نیاز است که امروز 
شــاهد افتتاح اولین ایستگاه اســتاندارد 
برای بهره برداری از ماهواره های سنجشــی 
هســتیم، پایگاه پرتــاب می خواهند که ما 
اکنــون بزرگ ترین پایگاه پرتاب کشــور را 
آغاز کرده ایم اما کار با قوت دنبال می شــود 
و برنامه این اســت که ظرف مدت یک سال 
آینــده اولیــن پرتاب هــا را از مرکز جدید 

داشته باشیم.
وزیر ارتباطــات تاکید کرد: مــا در زمینه 
ماهواره های مخابراتی و لایه ژئو برنامه های 
مفصلی را در دســتور کار داریــم تا بتوانیم 
مســیری که هفت ســال طول می کشــد 
را کوتاه تر کنیــم و بتوانیم تــا پایان دولت 
محمولــه ای را در مدار ژئو قــرار دهیم. این 
کار بزرگ، ســنگین و فناورانه اســت. تمام 
این اقدامات ایــن نوید را می دهــد که در 

آینــده بتوانیم جایگاه شایســته ای را برای 
بهره برداری از فضا داشــته باشیم. این یک 
الزام اســت و لازمــه بســیاری از خدماتی 
که باید به مردم داده شــود، دسترســی به 

داده های مناسب است.
زارع پــور بیان کرد: یکــی از ماموریت های 
ســازمان فضایــی، اســتفاده از ســرریز 
فناوری هــای فضایی در ســایر حوزه های 
صنعتی کشور است که می تواند باعث تحول 
در کشور شــود. که این از مصوبات شورای 
عالی فضایی کشور اســت. امیدواریم شاهد 
تحول در بخش های گوناگون کشور باشیم. 

وی تصریح کرد: به زودی جلســه شــورای 
فضایــی با حضــور رئیس جمهــور برگزار 
خواهد شــد و درصدد هســتیم که در آن 
نقشــه راه و برنامه ۱۰ســاله حوزه فضایی 
مصوب شود. مسیر دقیق صنعت فضایی از 
یک سال گذشــته به صورت کاملًا شفاف و 

واقع بینانه ترسیم شده است.
وزیر ارتباطات و فنــاروی اطلاعات درباره 
جلسه شورای فضایی کشور گفت: جلسات 
این شورا در ۱۰ ســال گذشته برگزار نشده 
بود و برگــزاری ایــن جلســات در دولت 
سیزدهم نشــان از اراده مســئولین برای 
پیشــرفت صنعت فضایی بوده است. جلسه 
بعدی شــورای فضایــی بــه زودی برگزار 

خواهد شد.

۷۳ هزار واحد فعال صنعتی داریم

پایین بودن سرانه پستی کشور در مقایسه با سایر کشورها
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وزیر نیرو مطرح کرد
 صرفه جویی ۴.۵ درصدی مردم در مصرف 

برق کشور
وزیر نیرو گفت: بــا همراهی مــردم در صرفه جویی، مصــرف بهینه و 
تلاش های کارکنان صنعت برق کشــور، در حالی شاهد کاهش مصرف 
۴.۵ درصدی مصرف برق در تابســتان امسال نســبت به سال گذشته 
بودیم که این میزان صرفه جویی بدون احتســاب رشد تقاضای سالانه 

نیاز به انرژی برق بوده است.
علی اکبر محرابیان در آئیــن بهره برداری از نیروگاه ســیکل ترکیبی 
عســلویه که با حضور جمعی از مدیران صنعت برق برگزار شد، با اشاره 
به آغاز دولت سیزدهم و شــرایط ناترازی در سال گذشته اظهار کرد: بر 
اساس برآوردهای انجام شده در آغاز دولت سیزدهم، سالانه حدود ۱۹ 
تا 2۰ هزار مگاوات کســری تراز صنعت برق در کشور وجود داشت که 

حدود یک چهارم تقاضای مصرف برق کشور بوده است.
وی با اشاره به اقدامات انجام شده در دولت سیزدهم، خاطرنشان کرد: 
در یک برنامه ۱۰۰ اقدامی، کارهای بســیار عظیم و بی نظیری در حوزه 

برق صورت گرفته که امیدواریم این اقدامات تدوام لازم را داشته باشد.
وزیر نیرو در ادامه با اشــاره به عبور موفق از تابســتان امســال، گفت: 
همراهی مردم ایــران با صنعت برق مثال زدنی بــود بطوری که موجب 

مدیریت و کاهش مصرف برق در کشور شد.
به گفتــه محرابیان، بدون احتســاب افزایش ســالانه مصــرف برق و 
خاموشی های سال گذشته، مردم توانســتند ۴.۵ درصد صرفه جویی  
کنند و امیدواریم با افزایش همکاری و صرفه جویی مردم، شاهد توسعه 
صنعت و اقتصاد باشیم همانطور که با این مقدار صرفه جویی، صنایع نیز 

به فعالیت خود ادامه دادند و مانند سال های قبل دچار مشکل نبودند.
وی با اشــاره به وجود ۶۳۰ هــزار واحد تولیدی صنعتــی و صنفی در 
کشور که سال گذشــته متاســفانه همواره با قطعی برق دست و پنجه 
نرم می کردند، گفــت: از این تعداد، ۵۸۰ هزار واحــد تولیدی کوچک 
که اشتغال بسیار زیادی دارد، شــاهد حتی یک ساعت قطعی برق نیز 

نبودند.
محرابیان با اشــاره به داده های انجمن بین المللی فولاد به عنوان یک 
مرجع قابل استناد عنوان کرد: بر اساس گزارش این مرجع بین المللی، 
فولاد ایران در تیر و مرداد امسال، شــاهد رشد ۳۵ و ۶۵ درصدی تولید 
نسبت به مدت مشابه در ســال گذشــته بوده که با توجه به وابستگی 

شدید صنعت فولاد به انرژی برق، این موضوع حائز اهمیت است.
وزیر نیــرو اضافه کــرد: در طــول چهار ســال دولت ســیزدهم، ۱۵ 
هزارمگاوات رشــد تولید از طریق نیروگاه هــای حرارتی در اختیار این 

وزارتخانه پیش بینی شده است.
محرابیان یادآور شــد: بررسی های آماری نشــان می دهد که متوسط 
افزایش ظرفیت تولید برق نیروگاهی در طی سال های گذشته، دو هزار 
مگاوات بوده، در حالی که در ســال اول دولت سیزدهم، این میزان به ۶ 

هزار مگاوات رسیده که یک رکورد محسوب می شود.

شر کت آب و فاضلاب استان تهران:
قطع آب مشترکان بد مصرف در هفته سوم پاییز 

اجرایی می شود
معاون امور مشترکان شــر کت آب و فاضلاب اســتان تهران گفت: به 
دنبال بی توجهی مشترکان بد مصرف آب به اخطارها، آب این دسته از 

مشترکان از روز یکشنبه ۱۷ مهرماه در ساعاتی از روز قطع خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران، »سید 
رســول باقری« افزود: بر اســاس بند »ی« تبصره ۸ قانــون بودجه و 
همچنین ضرورت حفاظت از منابع آب که در ســال های اخیر به علت 
تداوم خشکســالی با محدودیت روبرو شــده اســت، آب مشترکان بد 

مصرف در ساعت هایی از روز قطع می شود.  
وی ادامه داد: در شرایطی که تهران با کمبود جدی منابع آبی و کاهش 
محســوس بارش ها روبرو اســت، عدالت حکم می کند که شهروندان، 
مســئولیت اخلاقی خــود را در مدیریــت مصرف آب در نظر داشــته 
باشند تا دسترسی همه شــهروندان به آب شرب بهداشتی که با کمبود 
روبروســت پایدار بماند.معاون امور مشــترکان آب و فاضلاب استان 
تهران گفت: چهار درصد از مشــترکان تهرانی بد مصرف هســتند که 

۱۰درصد از کل حجم آب شرب خانگی را مصرف می کنند.
 باقری با اشاره به تداوم مصرف بالای آب شــهر تهران در روزهای پاییز 
خاطرنشــان کرد: برای مدیریت منابع آبی و جلوگیری از تبعات ناشی 
از کمبود آب، ضروری است مشــترکان بد مصرف حداقل 2۵درصد از 

مصرف کنونی خود را کاهش دهند.
وی الگوی مصرف آب در تهــران را ۱۴ مترمکعب برای هر خانوار در ماه 
عنوان کرد و گفت: مشترکانی که ماهانه تا دوبرابر الگوی مصرف یعنی 
۱۴ تــا 2۸ مترمکعب آب مصرف می کنند، »پرمصرف« و مشــترکانی 
که ماهانه بیش از دوبرابر الگوی مصرف؛ یعنــی بیش از 2۸ مترمکعب 
آب مصرف می کنند، »بد مصرف« محســوب می شوند و همین دسته 

ازاین پس با قطع آب مواجه خواهند شد.
معاون امور مشترکین شــرکت آب و فاضلاب استان تهران افزود: گروه 
»بد مصرف ها« معادل ۳۱ میلیون و ۷2۶ هزار و ۷۷۸ مترمکعب آب را 

در نیمه نخست امسال مصرف کرده اند.

با تصمیم اوپک پلاس
قیمت نفت به ۱۰۰ دلار نزدیک شد

قیمت نفت حدود چهار درصــد جهش کرد و به بالاتریــن حد در پنج 
هفته گذشته رســید. این افزایش قیمت در پی تصمیم سازمان اوپک 
پلاس صــورت گرفت.قیمت نفت حدود چهار درصــد جهش کرد و به 
بالاترین حد در پنج هفته گذشــته رســید. این افزایش قیمت در پی 

تصمیم سازمان اوپک پلاس صورت گرفت.
قیمت نفت بــرای پنجمیــن روز متوالی با وجود افزایــش ارزش دلار 

افزایش یافت.
دلار قوی تر، نفت را بــرای دارندگان ارزهای دیگــر گران تر می کند و 

معمولاً بر نفت و سایر دارایی های پرخطر تأثیر می گذارد.
بهای معاملات آتی نفت برنــت با ۳.۵۰ دلار یــا ۳.۷ درصد افزایش به 
۹۷.۹2 دلار در هر بشــکه رسید. نفت خام وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا نیــز ۴.۱۹ دلار یا ۴.۷ درصد افزایش یافــت و به ۹2.۶۴ دلار در 
هر بشکه رســید.این بالاترین سطح بسته شــدن نفت برنت از ۳۰ اوت 
و برای نفــت خام آمریــکا از 2۹ اوت بود. این دو قــرارداد برای دومین 
هفته متوالی افزایش و بیشــترین درصد افزایش از مارس این هفته را 
ثبت کردند. برنت در طول هفته حدود ۱۱ درصد و نفت خام آمریکا ۱۷ 

درصد افزایش یافت.

و نیر

 دبیر کل سازمان کشورهای صادرکننده نفت با تاکید 
بر اینکه این ســازمان هیچ طرفــی را نمی گیرد گفت: 
دنبال رســیدن به قیمت خاصی نیســتیم و فقط می 

خواهیم بازار متعادل باشد.
هیثم الغیس دبیر کل سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت بــا تاکید بــر اینکه این ســازمان هیــچ طرفی 
نمی گیرد و یک سازمان سیاســی نیست، توضیح داد: 
اوپک در حال تجزیــه و تحلیل داده هــای مربوط به 
اقتصاد جهانی، تحولات اقتصادی، شــاخص ها و غیره 

است.
الغیــس در مصاحبــه ای گفت که این ســازمان برای 
تضمیــن تداوم جریان هــای امــن و روان نفت تلاش 
می کند و اشاره کرد که این به نفع رشد اقتصاد جهانی 

است.

وی تاکید کرد: تصمیم اخیر اوپک نه از جانب 
یک کشور علیه یک کشور است و نه از طرف 
دو یا ســه کشــور علیه گروهی از کشورها.

الغیس افزود: که این تصمیم بر اساس اعداد، 
حقایــق و حقایق بســیاری از نهادهای بین 
المللی است که نشــان دهنده احتمال بالای 
رکود اقتصادی اســت و خاطرنشان کرد که 

اوپک و ائتلاف اوپک پلاس تصمیم گرفتند مســائل را 
پیش بینی کننــد، زیرا ما از تجربیات قبلی برداشــت 

می کنیم. و از آنها بهره مند شوید.
وی تاکید کرد: سرعت تصمیم گیری و پیش بینی امور 
از جمله موارد خوبی اســت که به حفظ تعادل بازارها 
کمک می کند و از این رو نمی تــوان صبر کرد تا بازارها 

سقوط کنند و سپس مداخله کنیم.

الغیس گفــت: تصمیم اخیر بــرای کاهش 
تولیــد، تصمیمــی عمــدی و مبتنــی بر 
شاخص ها و انتظارات روشن بوده و به اتفاق 
آرا در میان 2۳ کشــور قرار گرفته است و بر 
انعطاف پذیــری در این توافــق تاکید کرد، 
هرچند که در صورت تمدید تا پایان ســال 
2۰2۳ هر چیــزی تغییــر می کنــد، زیرا 

آمادگی برای حرکت وجود دارد.
وی با بیان اینکه همه تصمیمــات اوپک پلاس به نفع 
تعادل بین تقاضا و عرضه اســت، تاکید کرد: این گروه 
قیمت خاصی را هدف قرار نمی دهد، بلکه تعادل عرضه 
و تقاضا را هدف گذاری می کنیم و این در نهایت به نفع 
اســت.الغیس تاکید کرد که اوپک با اوپک پلاس برای 

تأمین انرژی و ثبات در جهان حضور دارد.

الغیــس در رابطه بــا تحریم های غرب علیه روســیه، 
به ویژه موضوع تعیین ســقف قیمت بــرای صادرات 
نفت این کشور، گفت: پارامترهای تحریم ها و سازوکار 
اجرای آن مشــخص نیســت و بنابراین نمی توانیم در 

مورد چیزی اظهار نظر کنیم. کاملًا مشخص نیست.
وی با تاکید بر اینکــه اوپک یکی از حامیان ســرمایه 
گذاری بیشــتر در صنعت نفت چــه در زمینه تولید و 
چه در زمینه پالایش است، خاطرنشــان کرد: کمبود 
ســرمایه گذاری به شــدت بر امنیت عرضه انرژی در 

جهان تأثیر می گذارد.
وی گفــت: انتظارات حاکی از آن اســت کــه باید ۱2 
تریلیون دلار سرمایه گذاری در بخش نفت انجام شود 
که جهان برای تأمین جریــان نفت و کل زنجیره تولید 

به آن نیاز دارد.

 ســخنگوی صنعت برق با اعلام انیکه بخش خانگی در 
تابستان امســال هزار و ۵۰۰ مگاوات صرفه جویی برق 
داشت، گفت: در تابســتان سال جاری به اذعان فعالان 
بخش صنعت رشــد مصرف برق با وجود محدودیت ها 
اتفــاق افتاد.»مصطفی رجبی مشــهدی« اظهار کرد: 

اطلاع از رشــد مصرف در بخش صنایع در تابســتان 
امسال کار چندان سختی نیست و افراد می توانند برای 
آگاهی از این موضوع به پایگاه های اطلاع رسانی مربوط 
مراجعه کنند.وی ادامه داد: مراجعه به این پایگاه های 
اطلاع رسانی و ملاحظه رشد مصرف آنها برای هرکسی 

امکان پذیر اســت. به عنوان نمونــه در بخش فولاد در 
مردادماه امســال رشــد ۶۵ درصدی اتفاق افتاده و در 
ماه قبل تر نیز رشــد ۳۵ درصدی به ثبت رسیده است.

رجبی مشهدی ادامه داد: علاوه بر این صنعت برق نیز 
برای بخش صنعت نســبت به پارسال ۱۵ درصد انرژی 

بیشــتری تأمین کرده که این امر به رشد مصرف آنها 
انجامیده است.وی در ادامه درباره چگونگی پشت سر 
گذاشته شدن تابستان امســال بدون خاموشی، بیان 
کرد: اقدام های خیلی متنوعی بــرای عبور از پیک بار 

تابستان امسال صورت گرفت.

اوپک

برق

خریدار  مدیر اسبق امور بین  الملل شرکت 
نفت گفت: ســوآپ نفت از دو جهت برای ما 
سودآور بود، اولا یک »سوآپ فی« یا هزینه 
سوآپ به ما پرداخت می شــد و ثانیا هزینه 
ایران برای انتقال نفت از جنوب برای تامین 

پالایشگاه های شمالی را کاهش می داد.
محمدعلــی خطیبــی مدیر اســبق امور 
بین  الملــل شــرکت ملــی نفت با اشــاره 
بــه فرصت ایــران بــرای تجــارت نفت و 
فرآورده های نفتی کشــورهای همســایه 
شــوروی،  فروپاشــی  از  بعــد  گفــت: 
جمهوری های تازه مستقل شــده به دلیل 
عدم دسترسی به آب های آزاد، در صادرات 
نفت خود دچار مشــکل شــده بودند. مثلا 
کشــور جمهوری آذربایجــان بعدها برای 
حل مشکل خود، خط لوله انتقال نفت باکو-

تفلیس-جیحان را ایجــاد کرد و همچنین 
قزاقستان و ســایر کشــورها نیز به دنبال 

راهکارهایی بودند.
وی افزود: در این شرایط، ایده ای مطرح شد 
که طبق آن، ایران نفت همسایگان شمالی 
را دریافت کند و در پالایشــگاه های شمال 
کشور به مصرف برساند، ســپس از جنوب 
نفت خود را در اختیار این کشورها قرار دهد 
یا اینکه خودش صادر کند و پولش را به آنها 

برگرداند.

دو مزیت سوآپ نفت کشورهای 
همسایه از مسیر ایران

خطیبی تاکید کرد: خط لولــه نکا به ری بر 
اســاس همین ایده احداث شــد و اتفاقا در 
برهه هایی مورداســتفاده قرار گرفت، بدین 
صورت که ما نفت همســایگان شــمالی را 
دریافت کــرده و در پالایشــگاه های تهران 
و تبریز به مصرف می رســاندیم و سپس از 
جنوب، نفت خودمان را به مقدار بیشــتری 

صادر می کردیم و پولش را با این کشــورها 
تسویه می کردیم.مدیر اسبق امور بین  الملل 
شــرکت ملی نفت گفت: در اینگونه طرح ها 
باید حواسمان باشــد که اگر نفت خودمان 
را از جنوب به کشــور همســایه بدهیم و به 
اصطلاح ســوآپ کنیم، این کشــور با نفت 
ایران، بازار صادراتی خودمــان را تصاحب 

نکند و رقیب ما نشود.
وی عنوان کرد: بعد از مدتی از سوآپ نفت، 
اجرای این ایده متوقف شــد کــه به اعتقاد 
بنده دلیل اصلی این بود که ما کشــورهای 
همســایه را در خط لوله احداث شده برای 
سوآپ، سهیم و ذی نفع نکرده بودیم و همه 
ســرمایه گذاری برای احداث خــط لوله را 

خودمان انجام داده بودیم.
خطیبی اظهار داشــت: ســوآپ نفت از دو 

جهت برای ما سودآور بود، اولا یک »سوآپ 
فی« یا هزینه سوآپ به ما پرداخت می شد و 
ثانیا هزینه ایران برای انتقال نفت از جنوب 
برای تامیــن پالایشــگاه های شــمالی را 

کاهش می داد.

طرح خط لوله نکا-جاسک در حوزه 
جذب سرمایه متوقف ماند

مدیر اسبق امور بین  الملل شرکت ملی نفت 
گفت: در نتیجه این امکان وجود دارد که ما 
نفت روسیه را از شــمال با قیمت تخفیفی 
خریداری کنیم و در عــوض، صادرات نفت 
خودمــان را افزایش دهیم، البتــه این ایده 
زمانی اجرایی اســت که ما تحریم نباشیم و 
بتوانیم آزادانه بازاریابــی کرده و نفت صادر 
کنیم.وی ادامه داد: اما ایده دیگر این اســت 

که مــا نفت روســیه و مابقی همســایگان 
شــمالی را به جنوب ایــران ترانزیت کنیم. 
زمانی طرح خط لوله نکا به جاســک مطرح 
بود ولی در حــوزه جذب ســرمایه گذاری 
برای احداث به مشــکل خــورد و متوقف 
شــد. ترانزیت نفت همســایگان شــمالی 
دیگر وابسته به تحریم بودن یا نبودن ایران 

نیست.
خطیبی افزود: در زمان تحریم های ســال 
۹۰-۹۱ مطرح شــده بود که ما خط لوله نکا 
به ری را به صورت برعکس مورداســتفاده 
قــرار دهیم. بدیــن ترتیب می توانســتیم 
نفت ایران را از طریق دریای خزر و ســپس 
کشورهای حوزه خزر صادر کنیم. آن زمان 
این امکان وجود داشــت که نفــت ایران با 
همکاری روسیه صادر شــود ولی الان خود 

روسیه هم دچار تحریم شده و در نتیجه این 
ایده چندان عملی نیست.

فرصت تجارت ایران با سوخت
 ارزان روسیه

مدیر اسبق امور بین  الملل شرکت ملی نفت 
گفت: در تحریم هــای دوره اول و دوم ما در 
صادرات فرآورده مشکل خاصی نداشتیم و 
به راحتی صادرات انجام شــده و ارز حاصل 
وصول می شــد. این موضوع به دلیل تفاوت 
در بازار فرآورده و بازار نفت اســت که امکان 
تحریم پذیری فرآورده را به شــدت کاهش 
داده است.وی گفت: با وقوع جنگ اوکراین 
خرید فرآورده روســیه از فوریه سال 2۰2۳ 
توسط اروپا ممنوع می شــود و همین الان 
هم روند واردات از روســیه نزولی است. در 
نتیجه فرآورده های روسیه روی دستش باد 
کرده است که ما می توانیم با قیمت ارزان تر 
و به صورت تخفیفی از این کشور خریداری 

کنیم.
خطیبی تاکید کرد: در حال حاضر روســیه 
برای تســهیل در صادرات نفــت و فرآورده 
خود تخفیف های خوبی می دهــد و ما هم 
باید از این فرصت استفاده کنیم. البته بنده 
تاکید می کنم که قیمت فرآورده خریداری 
شده از روســیه باید تخفیفی باشد تا برای 

ایران صرفه اقتصادی داشته باشد.
مدیر اسبق امور بین  الملل شرکت ملی نفت 
گفت: بــا خرید فرآورده روســیه می توانیم 
نیاز اســتان های شــمالی را تامین کنیم و 
بدین صــورت هزینه ترانزیت ســوخت از 
جنوب به شــمال کاهش می یابد. از طرفی 
ظرفیت مــازادی ایجاد می شــود که ایران 
فرآورده خودش را با قیمت بالاتر بفروشــد 
و همچنین شبکه تراســتی برای وصول ارز 

حاصل از صادرات را احیا کند.

دبیرکل اوپک:اوپک نهاد سیاسی نیست

رشد ۱۵ درصدی مصرف برق صنایع در تابستان امسال

وسیه؛ برنده اصلی کاهش بزرگ تولید اوپک پلاس ر
خریدار   اوپک پــلاس هفته جــاری با 
تصویب کاهش بــزرگ تولید نفت که بیش 
از همه به نفع روســیه خواهد بود در حالی 
که تامین نفت برای غرب را دچار محدودیت 

بیشتری می کند، بازار را غافلگیر کرد.
 اوپک پلاس و غرب، روز چهارشــنبه پس از 
اینکه این گروه کاهش تولیــد به میزان دو 
میلیون بشــکه در روز معــادل دو درصد از 
عرضه جهانی را تصویب کرد، به ســرزنش 
یکدیگر پرداختند. عربســتان سعودی که 
بزرگترین عضو اوپک اســت، اعلام کرد به 
ندرت به افزایش نرخ های بهره در غرب که 
بانک های مرکزی مانند فدرال رزرو آمریکا، 
دیرتر از موقــع نقدینگــی را کاهش داده و 
باعث رشــد ارزش دلار و ارزانتر شدن نفت 

شده اند، واکنش نشان داده است.
واشــنگتن، اوپک را به جانبداری از روسیه 
متهم کرد و با کوته بینانه توصیف کردن این 
تصمیم، اعلام کرد جهــان در حال حاضر از 
افزایش هزینه های انــرژی به دلیل جنگ 

روسیه در اوکراین، آسیب دیده است.
 اوپک پلاس شــامل ۱۳ عضــو اوپک و ۱۱ 
تولیدکننده متحــد آنها از جمله روســیه 

است.
 ناظــران بازار نفــت روزپنجشــنبه اظهار 
کردند: بر مبنای محاســبات انجام گرفته و 
جدیدترین آمار تولید اوپک پلاس، روسیه 
در واقع بیشــترین منفعت را از این تصمیم 

می برد. مســکو نیازی نخواهد داشت تولید 
خود را حتی یک بشکه نفت کاهش دهد زیرا 
این کشور در حال حاضر بســیار پایین تر از 
هدف توافق شده، تولید می کند و همزمان 
از قیمت بالاتر نفت کــه نتیجه محدودیت 
عرضــه تولیدکنندگان اوپک بوده اســت، 

سود می برد.
اوله هانســن از ساکســو بانک در این باره 
گفت: برنــده روســیه اســت در حالی که 

بازنده، مصرف کننده جهانی است.

هیچ کاهش تولیدی برای روسیه
 در کار نیست

کرملیــن روز پنجشــنبه اعلام کــرد این 
کاهش تولید بــا هدف تثبیت بازار اســت 
و اعتبــار اوپک پــلاس به عنوان ســازمان 

مسئول ثبات بازار را تایید کرد.
کاهش دو میلیون بشــکه در روز معادل ۴ 
درصد از هدف تولید ۴۳.۸ میلیون بشکه ای 
اوپک پلاس اســت اما این گروه پیش از این 
هم برای رسیدن به اهداف تولید، به سختی 
تلاش می کرد و در اوت، حدود ۳.۶ میلیون 
بشــکه در روز کمتر از ســقف تعیین شده، 

نفت تولید کرد.
در چند ســال گذشــته، آنگولا و نیجریه به 
دلیل سرمایه گذاری ضعیف، اعضایی بودند 
که قادر به افزایش تولید نبودند. در ماه های 
اخیر، روســیه که با تحریم های گســترده 

غربی پس از حمله به اوکراین روبرو شــده 
به این دو کشــور پیوســت و در ســپتامبر 
۹.۹ میلیون بشــکه در روز نفت تولید کرد 
در حالی که ســقف تولید این کشــور، ۱۱ 

میلیون بشکه در روز بود.
 تحت توافق روز چهارشــنبه، روسیه تولید 
خود را به ۱۰.۵ میلیون بشکه در روز کاهش 
می دهد که در واقع ۰.۶ میلیون بشکه بالاتر 

از تولید فعلی این کشور است.
کارگزاری بی ســی اکســپرس مستقر در 
روسیه اعلام کرد روســیه نیازی به کاهش 
تولیــد نخواهد داشــت. این خبــر مثبتی 
برای شرکت های نفتی روســیه است که از 
قیمت های بالاتر ســود می برند و همزمان 

تولید شان را ثابت نگه می دارند.

چه کسی تولیدش را کاهش می دهد؟
در مقابل عربســتان ســعودی که مطابق با 
سهمیه تعیین شده، نفت تولید کرده، ناچار 
است تولیدش را نیم میلیون بشکه در روز به 
ارزش ۴۶ میلیون دلار در روز یا ۱.۴ میلیارد 

دلار در ماه، کاهش دهد.
یورگ لئون، نایب رئیس ارشــد شــرکت 
تحقیقاتی ریســتاد انرژی گفــت: برآورد 
می کند ۱.2 میلیون بشــکه در روز کاهش 
تولید بر عهده عربســتان ســعودی )۵2۰ 
هــزار بشــکه در روز(، عــراق ) 22۰ هزار 
بشــکه در روز(، امارات متحده عربی ) ۱۵۰ 

هزار بشــکه در روز( و کویــت )۱۳۵ هزار 
بشــکه در روز( خواهد بود.بهای بالاتر نفت، 
بی شــک به نرخ تورم که بانک های مرکزی 
جهان در حال مبارزه با آن هســتند، اضافه 
می کند و قیمت هــای بالاتر نفت، فاکتوری 
در محاســبات بــرای افزایش بیشــتر نرخ 
های بهره و کند شــدن اقتصاد خواهد بود. 
تحلیلگران مورگان اســتنلی اعلام کردند 
کاهش تولید اوپک، بازار نفــت را به میزان 
قابل توجهی دچــار محدودیت عرضه می 
کند به خصوص زمانی کــه تحریم اتحادیه 
اروپا علیه نفت و فرآورده های نفتی روسیه 
به اجرا گذاشته می شود. تولید نفت روسیه 
احتمالا کاهش بیشــتری پیــدا می کند و 

همزمان، این کشــور برای فــروش نفت به 
آسیا تخفیف بیشتری عرضه خواهد کرد.

هانســن پیش بینی کرده بانــک مرکزی 
آمریکا، افزایش نرخ های بهره را تسریع کند 
که به دلار قوی تر، بــازده اوراق قرضه بالاتر 
و کندی اقتصاد جهانی منجر می شــود که 

معکوس کردن آن زمان زیادی خواهد برد.
بر اســاس گزارش رویترز، نوربرت روکر از 
بانک جولیوس بائر پیش بینی کرد تنش ها 
میان مصرف کننــدگان و تولید کنندگان 
نفت افزایش پیدا خواهد کرد و غرب انگیزه 
های بیشتری برای تســهیل تحریم ها علیه 
کشــورهایی مانند ونزوئلا یــا ایران خواهد 

داشت.
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در دانشگاه الزهرا )س(برگزار شد
جشن آغاز سال تحصیلی دانشگاه ها با حضور 

رئیس جمهور
جشن آغاز ســال تحصیلی دانشــگاه ها صبح  دیروز شــنبه با حضور 

رئیسی در دانشگاه الزهرا )س(برگزار شد.
 سیدابراهیم رئیسی که برای جشن آغاز ســال تحصیلی دانشگاه ها به 
دانشــگاه الزهرا )س( رفته بود؛ با دانشجویان، اســاتید و مسئولان این 

دانشگاه دیدار و گفت وگو کرد.

افتتاح مرکز ویژه نگهداری بانوان معتاد دارای 
وان بیماری اعصاب و ر

مدیرعامل ســازمان رفاه اجتماعی شــهر تهران گفت : یاور شهر ۸ 
ویژه بانوان دارای بیماری خاص و اعصاب و روان با ظرفیت ۱۵۰ نفر 
افتتاح شــد.احمد احمدی صدر مدیرعامل سازمان رفاه اجتماعی 
شــهر تهران، در آئین افتتاح ۳ مجتمع تربیتی، آموزشی و درمانی 
یاور شهر با اشاره به معتادان متجاهر گفت: جهت تکمیل نیازهای 

کلانشهر تهران در حوزه معتادان متجاهر پای کار آمدیم.
وی ادامه داد: بیش از ۳ هزار ظرفیت نگهداری معتادان متجاهر در 
تهران ایجاد شده است و امروز یاور شــهر ۷ ویژه معتادان متجاهر 
معلول با ظرفیت ۱۰۰ نفر، یاور شــهر ۸ ویژه بانوان دارای بیماری 
خاص و اعصاب و روان با ظرفیت ۱۵۰ نفر و یاور شــهر ۹ با ظرفیت 

هزار و ۵۰۰ نفر در فاز اول افتتاح می شود.
مدیرعامل ســازمان رفاه اجتماعی شــهر تهران گفت: نگاه ما فقط 
زیرساخت های شهر نبوده اســت بلکه توجه ما این بوده است تا در 
کنار پروژه های اجتماعی نگاه تربیتی، آموزشــی و رفاهی را ایجاد 

کنیم تا معتادان به جامعه بازگردند.

خبر خوش پلیس راهور
ح تقسیط جرایم رانندگی به مناسبت   طر

 هفته فراجا
پلیــس راهنمایی و رانندگــی فرماندهی کل انتظامی ، طرح تقســط 
جرایم رانندگی را به مناســبت هفته فراجا آغاز کرد.ســرهنگ حسن 
ابراهیم پور با اشــاره به تســهیلات پلیس راهور در خصوص تقســیط 
جرایم تخلفات رانندگی گفت: در راستای تســهیل در ارائه خدمات به 
شــهروندان از ۱۳ لغایت 2۰ مهرماه رانندگان می توانند به دفاتر پلیس 

+۱۰ مراجعه و جرایم رانندگی خودروی خود را تقسیط کنند.

رئیس مرکز اجراییات پلیس راهور بیان کرد: تقســیط جرایم تخلفات 
رانندگی و ترخیص موقت وسایل نقلیه توقیفی دارای خلافی بالای ۱۰ 
میلیون ریال به مناسبت هفته فرا جا یعنی در بازه زمانی ۱۳ لغایت 2۰ 

مهرماه انجام می شود.
وی گفت: مالکان یا نمایندگان وســیله نقلیه توقیفی که صرفاً به علت 
شکایت تبصره ماده ۸ قانون رســیدگی به تخلفات دارای خلافی بیش 
از ۱۰ میلیون ریال و تا ســقف ۱۰۰ میلیون ریال هســتند می توانند از 
ســیزدهم لغایت بیســتم مهرماه دفاتر پلیس +۱۰ مراجعه کنند و با 
پرداخت میزان جرایم معوق به صورت اقساطی در طول یکسال نسبت 

به ترخیص موقت خودرو خود اقدام کنند.

معاون محیط زیست سازمان حفاظت از محیط زیست:
هیچ کجای دنیا تمام بار حفاظت از محیط 

زیست بر دوش دولت نیست
معاون محیط زیست ســازمان حفاظت از محیط زیست گفت: تنها ما 
در کشور ایران هســتیم که تمام بار حفاظت از تنوع زیستی را به دوش 

دولت گذاشته ایم و بعد می پرسیم که چرا نتیجه نمی گیریم.
حســن اکبری در خصوص کمبود نیروی انسانی برای موضوع حفاظت 
از محیط زیســت گفت: برای بهبود وضع محیط زیســت ما نیازمند دو 
راهکار هســتیم؛ یکی افزایش نیرو و اعتبارات ســازمان محیط زیست 
و دیگری مشــارکت مردم در امور حفاظت اســت. ما در هر دو راه باید 
اقدامات خود را افزایش دهیم.وی با بیان اینکه در هیچ کجای دنیا تمام 
بار حفاظت بر دوش دولت به تنهایی نیست گفت: تنها ما در کشور ایران 
هستیم که تمام بار حفاظت از تنوع زیستی را به دوش دولت گذاشته ایم 
و بعد می پرســیم که چرا نتیجه نمی گیریم. دنیا مدت هاســت به این 
نتیجه رســیده اســت که باید مردم را در حفاظت از منابع ارزشــمند 
محیط زیست ســهیم کرد؛ مردم بخشــی از محیط زیست را حفاظت 
کنند این مدل ها در دنیا تجربه شده است ســت و بستر حقوقی هم در 
کشــورمان وجود دارد.معاون محیط زیست سازمان حفاظت از محیط 
زیست افزود: لازم اســت ما هم واگذاری بخشــی از امور حفاظت را به 
مردم واگذار کنیم. زیرســاخت های لازم را تکمیل و قوانین مورد نیاز را 
به سرعت تهیه کنیم تا بتوانیم بخشــی از کار حفاظت را به مردم واگذار 
نمائیم. در این صورت نیز دیگر نیازی نیســت که برای تمام عرصه های 
کشور نیرو اســتخدام کنیم. در آن صورت ســازمان حفاظت از محیط 
زیست بیشتر می تواند نقشه حفاظتی و نظارتی داشته باشد. همانطور 
که ما ۱۱ درصد از مساحت کشــور را حفاظت می کنیم ۱۱ درصد دیگر 
از مساحت کشــور نیز توسط مردم حراســت و حفاظت شود و سازمان 

حفاظت از محیط زیست بر ۱۱ درصد دوم تنها نظارت داشته باشد.
اکبری با بیان اینکه قوانین لازم برای حضور مردم در حفاظت از محیط 
زیست را بیش از ۶ ماه است که به مجلس ارسال کردیم؛ گفت: طبیعی 
اســت که روند قانونگذاری امری زمان بر اســت اما امیدوارم این روند 

آن چنان طول کشید که هدفی که ما در مد نظر داریم از بین برود
وی با اشاره به مشکلات اقتصادی مردم در اطراف زیست بوم های تحت 
حفاظت گفت: تغییر معیشــت این افراد در کنار تدوین و اجرای سریع 
قوانین به طور طبیعی به بهبود وضع تنوع زیســتی خصوصاً نمونه های 

تحت کنترل بسیار مؤثر است.

شهر

شــهردار تهران گفت: در تهران ظرفیــت جمع آوری 
بیش از ۱۹ هزار معتاد متجاهر وجود دارد.

علیرضا زاکانی شــهردار تهــران در آئیــن افتتاح ۳ 
مجتمع تربیتی، آموزشــی و درمانی یاور شهر با بیان 
اینکه افتخار می کنیم در مســیری قرار گرفته ایم که 
نقطه مقابل دشمن است گفت: امروز دشمن به دنبال 
ترویج ناامیدی اســت و تلاش می کند با ســیاه نمایی 
نسل جوان را از مجموعه انقلاب اســلامی با فرضیات 

غلط جدا کند.
زاکانــی ادامه داد: اما ما مســیر مقابل دشــمن را طی 
می کنیم و ماحصل این مسیر هم نقشه دشمن را به باد 

می دهد و هم آینده ای روشن را رقم می زند.
شــهردار تهران تصریح کــرد: حوادث اخیر کشــور 

حکایت از کینــه نظام ســلطه علیه انقلاب 
اسلامی است و اگر شعارهای ۴۳ سال پیش 
توانست زلزله بر نظام سیاه دشمن بی اندازد 
و امروز هم ساختن یک الگو بر اساس عدالت 
و پیشــرفت منجر به از بین رفتن نظام کفر و 

نفاق می شود.
وی با بیان اینکــه امروز دولــت انقلابی در 

مسند امور با تلاش شــبانه روزی در حال خدمت است 
اظهار کرد: دولــت عزم خود را جزم کــرده تا گره های 
کشــور را باز کند و مجلس و قوه قضائیــه نیز حمایت 
خود را از دولت اعلام کرده اند اما دشــمن نمی خواهد 

گره ها باز شوند.
زاکانی تصریح کــرد: از آغازین روزهای شــروع به کار 

شورای ششم مســئولیت پذیری تجلی پیدا 
کرد و در بستر این مسئولیت پذیری به دنبال 
این هســتیم تا راهی به سمت تغییر و تحول 

پیدا کنیم.
شــهردار تهران با بیــان اینکه مســئولیت 
پذیری برخواسته از اســاس انقلاب اسلامی 
اســت گفت: برای آنکه بتوانیم مسئولیت را 
بپذیریم و کاری شایســته انجام دهیم تلاش کردیم تا 
با مشــارکت و کمک دیگران تهران را بسازیم و جنس 

ورود ما در مدیریت شهری مشارکت بود.
وی ادامه داد: قــرارگاه اجتماعی یکــی از برنامه های 
مشارکتی شهرداری تهران است و بیش از ۱۴ دستگاه 
در این حضور دارند و دست به دســت یکدیگر دادند تا 

معضلات تهران را حل کنند.
زاکانی با بیان اینکه ۱۹ هــزار و ۷۰۰ ظرفیت جمع 
آوری معتــادان در تهران وجــود دارد گفت: هزار و 
۵۰۰ ظرفیــت در مرکز یاور شــهر ۹ و بیش از 2۵۰ 
ظرفیت دیگر نیــز در مراکز یاور شــهر ۷ و ۸ ایجاد 

می شود.
شــهردار تهران با بیــان اینکه گام بعدی شــهرداری 
جمع آوری کودکان کار اســت اظهار کرد: امیدواریم با 
همکاری بهزیستی بتوانیم ظلمی که به کودکان شده 

را از بین ببریم.
وی ادامه داد: همچنین وظیفه خدمت به متکدیان نیز 
از جمله برنامه های شهرداری تهران است و حمایت از 

خانواده آنها نیز وظیفه شهرداری تهران است.

شهردار

خریدار  عضــو تیم تخصصــی کودک و 
نوجوان در انجمن ازدواج و خانواده کشــور 
درباره وضعیت موبوفوبیا )ترس از دور شدن 
موبایــل( در کودکان ایرانــی، تصریح کرد: 
گرچه تحقیقات مدونی در این راستا انجام 
نشده اســت اما طبق تجربیات ما در مراکز 
مشــاوره و انجام کار کلینیکــی و بالینی، 
از هر ۱۰ کودک ایرانــی مراجعه کننده به 
کلینیک، ۸ کودک عادت بســیار شــدید 
به اســتفاده از موبایل دارند و بدون موبایل 

نمی توانند هیچ کاری انجام دهند.
دکتر آســیه اناری، همزمان با روز کودک به 
بیان تعریفی از موبوفوبیــا پرداخت و اظهار 
کرد: موبوفوبیا یعنی هر نوع ترس، استرس 
و نگرانی که به هنگام دورشدن از موبایل به 

افراد دست می دهد.
به گفته عضو کمیته تخصصی روانشناسی 
بالینــی کــودک و نوجوان ســازمان نظام 
روانشناسی و مشــاوره کشور، وقتی موبایل 
همراه افــراد درگیر بــا موبوفوبیا نباشــد، 
این افراد قادر به مدیریت احســاس ترس، 
اســترس و نگرانی زیاد خود نخواهند بود و 

به شدت حالشان بد می شود.
این روانشــناس بالینی کودک و نوجوان با 
بیان اینکه افراد درگیر بــا موبوفوبیا حاضر 
نیســتند در مکان هایی که موبایلشــان از 
آنها دور باشــد حاضر شــوند، تصریح کرد: 
این افراد اغلب برای دور نشــدن از موبایل 
در خانه می مانند تا مبادا شارژ گوشی تمام 

شده و از شارژر دور باشند.
اناری در بخش دیگر  ســخنان خود درباره 
وضعیت موبوفوبیــا در کــودکان ایرانی با 
تاکیــد بر اینکــه در این زمینــه تحقیقات 
مدونی وجود نــدارد و نمی توان آمار دقیقی 
دراینبــاره داد، خاطر نشــان کــرد: با این 
وجود امــا تجربه کار کلینیکــی و بالینی ما 
در مراکز مشــاوره نشــان می دهد تقریبا 
از هر ۱۰ کودک ایرانــی مراجعه کننده به 
مراکز مشاوره ۸ کودک عادت بسیار شدید 
به استفاده از موبایل دارند. به طوری که این 
کودکان بــا موبایل می خوابد، بــا موبایل از 
خواب بلند می شــوند و بدون موبایل حاضر 
نیســتند حتی  غذا بخورد. ایــن کودکان 
بدون موبایل از خانه بیــرون نرفته و بدون 

موبایل نمی توانند در خانه بمانند.
این روانشــناس یکــی از دلایل آمــار زیاد 
کــودکان مبتلا بــه موبوفوبیا )بر اســاس 
مشاهدات کار کلینیکی( را حاصل مراجعه 
بیش از پیــش خانواده ها بــرای درمان این 
امر به مراکز مشــاوره عنوان کــرد و ادامه 

داد: بر اســاس تعداد خانواده هایی که با گله 
و شکایت نسبت به این امر به کلینیک های 
ما مراجعه می کنند می توان گفت که تقریبا 
از هر ۱۰ کودک ایرانــی مراجعه کننده به 
کلینیک، ۸ کودک نشــانه هایی از استرس 
شدید به هنگام دور شدن از موبایل را دارند 
که به اشکال مختلف خود را نشان می دهد. 
این کودکان وابســتگی شــدید به موبایل 
دارند و بدون موبایل به ســختی می توانند 
خود را سرگرم کنند و از همین رو خانواده ها 
برای درمان ایــن قضیه به مراکز مشــاوره 

مراجعه می کنند.
وی همچنین درباره نشــانه های موبوفوبیا 
در کودکان، افزود: اغلــب کودکان مبتلا به 
موبوفوبیا بدون موبایل ســر میز غذا حاضر 
نمی شوند. بیشتر در خانه می مانند و حاضر 
نیســتند هیچ کاری را بدون موبایل انجام 
دهنــد و حتی نمــی توانند بــدون موبایل 
در خانــه بمانند و اگر دور از موبایل باشــند 
حالشــان بد می شــود. این کودکان حاضر 
نیســتند هیچ فعالیتی را جایگزین استفاده 

از موبایل کنند.

برای زیر 1۲ ساله هایی که بیش از 4 
ساعت با موبایل هستند، فکری کنید

عضو هیئت رئیســه انجمن روانشناســی 
بالینی کــودک و نوجوان، ایــن را هم گفت 
که کودکان مبتلا بــه موبوفوبیــا دائما در 
جســت وجوی موبایل هســتند و به وسیله 
موبایل هر کاری اعم از بازی، تماشای فیلم، 

دیدن عکس و... را انجام می دهند.
اناری، ترس از دور شدن از موبایل، دائما در 
خانه ماندن برای شــارژر داشتن، عصبانیت 
و پرخاشــگری به دلیل دور شدن از موبایل 
را اصلی ترین نشــانه موبوفوبیــا در کوکان 
دانســت و تاکید کرد که اگر کودکی در سن 
زیر ۱2 سال روزانه بیش از ۳ تا ۴ ساعت، بی 
هدف و بدون وجود توجیهی نظیر داشــتن 
کلاس آنلایــن از گوشــی اســتفاده کند، 
می توان گفت نشــانه های بروز موبوفوبیا در 

او وجود دارد.
این روانشــناس همچنین تاکیــد کرد که 
والدین باید اســتفاده زیاد از گوشــی تلفن 
همراه توسط کودکان خود را جدی گرفته و 

آن را عادی نپندارند.

والدین موبوفوبیا دار؛ بچه های 
موبوفوبیا دار

عضو تیــم تخصصی کــودک و نوجوان در 
انجمن ازدواج و خانواده کشــور علت ابتلا 
کودکان به موبوفوبیا را در ســه بعد عنوان 
کــرد و توضیح داد: از جملــه دلایل آن این 
است که والدین گوشی را خیلی زود و بدون 
قوانین در اختیار بچه ها قــرار می دهند و از 
طرف دیگــر والدین برای اینکه خودشــان 
راحت بوده و آزادی داشــته باشند موبایل 
را در اختیار بچه ها قرار می دهند تا سرگرم 
شوند. از سوی دیگر والدین الگوی کودکان 
هســتند و وقتی والدین همه زندگیشــان 
موبایل می شود خواسته و ناخواسته الگوی 

اســتفاده بیش از حــد از موبایــل را برای 
فرزندان خود می سازند.

از درد در دست، پا و گردن تا اختلال
در تمرکز و پرخاشگری

عضو کمیته تخصصی روانشناســی بالینی 
کودک و نوجوان سازمان نظام روانشناسی 
و مشــاوره کشــور درباره اثرات جسمانی 
موبوفوبیــا در کودکان عنوان کــرد: در بعد 
جســمانی و از نظر بدنی به دلیل اســتفاده 
زیاد از موبایل این کــودکان مبتلا به گردن 
درد، دســت درد و مشــکلاتی در ســتون 
فقــرات می شــوند. همچنین مشــکلات 
دیداری و مرتبط به چشــم نیز در آنها دیده 

شود.
 از ســوی دیگر موبوفوبیا اثرات ساختاری 
نیز بر روی مغــز می گذارد. بــه طوری که 
پژوهش های نوروســایکولوژی نشان داده 
است اســتفاده زیاد از موبایل بخش هایی از 
مغز را تحت تاثیر قرار مــی دهد و می تواند 
در طولانی مدت بــه عدم توجــه، تمرکز، 
پرخاشگری و سلب توجه از محیط بیرونی 

منتهی شود.
وی معتقد است که کنترل هیجان کودکان 
مبتلا به موبوفوبیا به دلیل اســتفاده بیش از 
حد از موبایل تحت خطر قــرار می گیرد و از 
این رو ارتباط این کــودکان با جهان خارج 
قطع شده و از سوی دیگر توجه و تمرکز آنها 

به شدت کاهش می یابد.
این روانشــناس بالینی کــودک و نوجوان 

ادامــه داد: کــودکان مبتلا بــه موبوفوبیا 
این نقص در تمرکز و توجــه را در تحصیل 
و درس، محیط اجتماعــی و حتی در روابط 
خود به همراه دارند و می توان گفت اینگونه 
روابط آنها در دنیای واقعی ساخته نمی شود 
و مهارت های آنها به موقع و درســت تقویت 

نمی شود.
عضو هیئت رئیســه انجمن روانشناســی 
بالینی کــودک و نوجوان با یــادآوری لزوم 
درمان موبوفوبیا در کودکان، خاطر نشــان 
کرد: در عین حال نبایــد فراموش کرد که 
نمی توان گوشی را از زندگی هیچ کس اعم 
از بزرگســالان و کودکان حذف کرد و هدف 
ما در درمان موبوفوبیا حذف گوشــی تلفن 
همراه نیســت بلکه باید آن را کنترل کرد. 
استفاده درست و در جای درست از موبایل 
مد نظــر ما اســت و اصلا حــذف موبایل از 

زندگی مد نظر نیست.

کودک را آرام آرام از موبایل دور کنید
اناری همچنیــن در بخش دیگر ســخنان 
خود به بیان نکاتی  بــرای جلوگیری از ابتلا 
کودکان به موبوفوبیــا پرداخت و گفت: در 
حال حاضر با فروکش کــردن کرونا و قابل 
کنترل شــدن آن والدین و کــودکان باید 
اســتفاده خود از تلفن همراه را کمتر کنند. 
بیشــتر بچه ها را در کلاس هــای حضوری 
ثبت نام کــرده و کلاس هــای آنلاین را در 
اولویــت آخر قــرار دهنــد. در صورتی که 
والدین متوجه شــدند وابســتگی و اعتیاد 
کودکان به موبایل بیشتر شــده است باید 

حتما برای آن فکری کنند.
 اولین اقدام آن اســت که باید برای سرگرم 
کردن کــودک وســیله جایگزینی به جای 
موبایل داشــته باشــند و ســپس آرام آرام 
اســتفاده از موبایل را برای کودک کم کنند 
چراکه ناگهانــی نمی توان وســیله ای را از 

کودک دریغ کرد.
این روانشــناس بالینی کودک و نوجوان در 
پایان ســخنان خود با بیان اینکه اگر اعتیاد 
کودک به موبایــل با نشــانه هایی نظیر بی 
خوابی و کــم خوابی همراه شــد حتما باید 
برای درمان از متخصصــان کمک گرفت، 
اظهار کرد: شاید در موارد شدید متخصصان 
مجبور به اســتفاده از دارو نیز شوند. با این 
وجود نبایــد فرامــوش کرد تــا زمانی که 
جایگزینی برای موبایل وجود نداشته باشد، 
کودکان ناچارا برای سرگرم شدن به سمت 
آن می روند و باید قوانینــی در منزل برای 

استفاده از موبایل وجود داشته باشد.

زاکانی:تهران ظرفیت جمع آوری بیش از ۱۹ هزار معتاد را دارد

 آغاز المپیادهای ورزشی درون مدرسه ای

زنگ ورزش در دوره ابتدایی دوبار خواهد بود
خریدار  معــاون تربیت بدنی و ســلامت 
وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه زنگ 
ورزش از این بــه بعــد در دوره ابتدایی دو 
زنگ در هفته خواهد بــود، گفت: باتوجه به 
اینکه در دوران پساکرونا هستیم باید بازی 
و ورزش به صورت جــدی مدنظر قرار گیرد 
زیرا این موضوع باعث نشاط و پویایی بیشتر 

دانش آموزان می شود.
به گزارش معاونت تربیت بدنی و ســلامت 
وزارت آمــوزش و پرورش، صادق ســتاری 
فرد در گفــت و گویی با بیــان اینکه حضور 
دانش آموزان در مدرسه بعد از ۳ سال فضای 
جامعه را زنده کرد، اظهارداشت: لازم است 
به افرادی که برای بازگشایی مدارس در اول 
مهرماه تلاش کردند، خداقــوت گفت زیرا 
این افراد پویایی را در نظــام تعلیم و تربیت 

احیا کردند.
وی افــزود: موضوع تربیت بدنــی و ورزش 
باعث پویایی نشاط می شود لذا این موضوع 
از ایــن جهت اهمیــت دارد. موضوع تغذیه 
رایگان در مدارس نیز به صورت آزمایشی در 
البرز و سیستان و بلوچستان برای ۷۵ هزار 

دانش آموز اجرا شد.
ســتاری فرد بیان کرد: با توجه به پیگیری 

وزیر آمــوزش و پــرورش، ۱۱۵۰ میلیارد 
در بودجه برای این امر پیش بینی شــد اما 
تاکنون تخصیصی نداشــتیم کــه منتظر 
همراهی ســازمان برنامه و بودجه برای این 
امر هســتیم امیدواریم براساس وعده خود 
و قانون مصوب مجلس، تغذیه رایگان را بعد 

از ۹ سال در مدارس احیا کنیم.
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش گفت: 
جمعیت تحت پوشش و مقدمات کار تغذیه 
رایگان دانش آمــوزان در آموزش و پرورش 
فراهم شده اما باید تخصیص سازمان برنامه 

و بودجه تامین تا این مقوله مهم احیا شود.
ســتاری فرد بیان کــرد: بعد از ۳ ســال با 
حمایت وزیر آموزش و پرورش و ســازمان 
برنامه و بودجه ۱۰۰ میلیــارد تومان برای 
تجهیزات ورزشــی درنظر گرفته شــده تا 
نسبت به تامین اقلام ورزشی به زودی اقدام 
شود برای این امر یک ســامانه پیش بینی 
شده تا مدارس از این ســامانه امکان خرید 
اقلام را داشته باشند مشــارکت خانواده ها 
نیز در این امر را خواهیم داشت و به زودی از 

این سامانه رونمایی می شود.
معــاون تربیت بدنــی و ســلامت وزارت 
آموزش و پــرورش گفت: در طرح شــهید 

خرازی با عنوان آزادســازی مجموعه های 
ورزشی ۱۰۰۰ مجموعه ورزشی در اختیار 
دانش آمــوزان بــه صــورت رایــگان قرار 
می گیــرد؛ در روزهای پنجشــنبه مادران 
و دختــران و در روزهای جمعــه پدران و 
پســران از این اماکن اســتفاده می کنند؛ 
این طرح در تابســتان اجرا شــد و با شروع 
سال تحصیلی نیز به صورت جدی تر دنبال 

می شود.
وی ادامــه داد: بــه دنبال این هســتیم که 
۱۰۰۰ دبیرســتان دخترانه تحت پوشش 
این طرح باشــند به طوری که این مدارس 
عصرها در اختیار دانش آموزان دختر باشند 

تا فعالیت های ورزشــی برای دختران اجرا 
شود.ســتاری فرد افزود: کیفیت بخشــی 
بــه درس تربیــت بدنی مورد توجه اســت 
دستورالعمل اجرا و ارزشیابی درس تربیت 
بدنی را تدوین کردیم که نیروی انسانی یکی 
از مولفه های مهم این امر خواهد بود. محتوا 
و برنامه نیز مهم اســت که راهنمای کتاب 
درس تربیت بدنی را در اختیار معلمان قرار 
دادیم. تجهیزات و زیرساخت ورزشی نیز از 

دیگر مولفه ها مهم به شمار می آید.
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش گفت: 
2۱۰۰ فضای ورزشــی تحــت عنوان طرح 
شهید سلیمانی احداث شده است و ۱۰۱۷ 
فضای ورزشــی در مدت ۶ ماه تا هفته دیگر 
که هفته تربیت بدنی اســت به بهره برداری 
می رسد. ۱۹ هزار معلم تربیت بدنی کمبود 
داریم لذا توانمندســازی معلمان ابتدایی را 
در دســتور قرار دادیم و تربیــت معلم چند 
مهارتی را دانشگاه فرهنگیان در دستور کار 

قرار داده است.
معاون وزیر آموزش و پــرورش عنوان کرد: 
براســاس دســتورالعمل مورد نظر، اجرای 
درس تربیت بدنی و ارزشیابی این درس به 

جد دنبال می شود.

وی ادامه داد: آموزش یک رشته در هر پایه 
تحصیلی دنبال خواهد شد که در این راستا 
آموزش شنا و طناب زنی را دنبال می کنیم. 
امســال ورزش باســتانی و زورخانه ای در 
صبحگاه مــدارس دنبال می شــود. این امر 
ارزش های ملی اســلامی را از طرق ورزش 
باســتانی در مدارس نهادینه می کند و این 
ورزش احیا می شــود تا دانش آموز با ورزش 

زیست کند.

آغاز المپیادهای ورزشی درون 
مدرسه ای 

ستاری فرد گفت: امســال با توجه به دوران 
پســاکرونا المپیادهای ورزشــی را از ســر 
می گیریم تابســتان امســال در ۱۶ رشته 
ورزشی مســابقات را دنبال کردیم و صدا و 
ســیما مســابقات را به صورت زنده پخش 
کرد این همکاری نویدبخش اتفاقات خوبی 

خواهد بود.
وی اضافــه کــرد: المپیادهای ورزشــی 
درون مدرســه ای از هفته آینــده همزمان 
با هفته تربیت بدنی نیز شــروع می شــود و 
اســتعدادیابی با همــکاری وزارت ورزش و 

فدراسیون های ورزشی دنبال خواهد شد.



خرم آباد-طولابی مدیرعامل شرکت توزیع برق لرستان از شــروع عملیات برق رسانی به سایت های مسکن ملی در 
این استان خبر داد.مهران امیری  با اشاره به برق رسانی به هشت روســتای بالای پنج خانوار فاقد برق در نقاط صعب 

العبور استان اظهار داشت: در این راستا ۲.۷ میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای تحویل ۷۰۰ دستگاه پنل خورشــیدی قابل حمل به عشایر واجد شرایط در سطح 
استان عنوان کرد: همچنین بهســازی شبکه های برق ۳۳۰ روســتای سطح اســتان با ارزش ریالی ۱۰۰ میلیارد 

تومان، کاهش تلفات در سطح شبکه های برق استان با ارزش ریالی ۴۱ میلیارد تومان، بهسازی شبکه های فرسوده 
شهری با ارزش ریالی ۳۰ میلیارد تومان از دیگر اقدامات شرکت برق است.

مدیرعامل شرکت توزیع برق لرســتان همچنین از عملیات هوشمندسازی شــبکه های توزیع با ارزش ریالی ۹.۵ 
میلیارد تومان، شــروع برق رســانی به ســایت های مســکن ملی با ارزش ۶.۶ میلیارد تومان را از دیگر اقدامات و 

برنامه های این شرکت عنوان کرد.

لرستان
مدیرعامل شرکت برق استان خبر داد؛

وع عملیات برق رسانی به سایت های مسکن ملی در لرستان شر

شیراز –چراغی مشــاور وزیر فرهنگ 
کشور تاجیکستان اعلام کرد که در آینده ای 
نزدیــک هفته رویــداد فرهنگی ایــران در 

تاجیکستان برگزار می شود.
عبادالله مشــرب در آیین گرامیداشت هفته 
فرهنگی تاجیکســتان در شیراز ضمن بیان 
اینکه امنیت متقابل برای هر دو کشور ایران 
و تاجیکســتان ضــرورت دارد، تاکید کرد: 
جمهوری اسلامی حامی کشور تاجیکستان 
است و اگر بدخواهی برای کشور دوست پیدا 

شود مدافع آن خواهد بود.
مشــاور وزیر فرهنگ کشــور تاجیکستان 
عنوان کرد: جای بســی خوشــحالی است 
که سران دو کشــور همچون رییس جمهور 
کشور تاجیکســتان و رییس جمهور کشور 
ایران رابطه بســیار خوبی بــا یکدیگر دارند. 
طی ســفر رئیس جمهور تاجیکستان به این 
موضوع اشاره شــد که هر دو کشور به ارزش 

های مشــترک تمدنی مردمان باور دارند و 
آنها در آینده رشد و توسعه روابط همه جانبه 

خواهند داشت.
مشرب خاطرنشان کرد: دو کشور در راستای 
رشــد و توســعه و تحکیم روابط تدبیرهای 
عملی اندیشیده اند و به جایگاه بالایی دست 
یافته اند و برگــزاری روز و هفتــه فرهنگی 
جمهوری تاجیکســتان در کشــور ایران از 
جمله اقدامــات و توافقات دو جانبه کشــور 
اســت و در آینده نزدیک نیز برگزاری هفته 
رویداد فرهنگی ایران در کشــور جمهوری 

تاجیکستان مدنظر است.
حمیدرضــا قانعــی، مدیــرکل فرهنگ و 
ارشــاد اســلامی فارس نیز بیان کرد: طبق 
رایزنی هایی که با سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی کشــور انجام شــد و همکاری های 
جدی و خوبی که در اســتان فارس توســط 
دســتگاه های فرهنگــی صــورت گرفت 

زمینه ســازی کردیم تا میزبــان هفته های 
فرهنگی هنری کشورهای مختلف در شهر 

شیراز باشیم.
او ادامه داد: ما در ماه گذشــته میزبان وزیر 
فرهنگ کشور ســوریه بودیم که در همان 
دیدار مقرر شــد هنرمندان شــیراز در دو 
رشــته مد و لباس و عکاســی در رویدادی 
در کشور سوریه حضور یابند که این اتفاق 

رقم خورد.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی فارس 
اضافه کرد: در ادامه کار نیز هفته فرهنگی 
تاجیکســتان را در ایران داشتیم و آمادگی 
خود را برای میزبانی این رویداد در شــهر 
شیراز اعلام کردیم و این اتفاق هم در شهر 
شــیراز که به عنوان یک جریــان فرهنگی 
است و در هر گوشــه این شهر از یک عنصر 
برجسته و شایسته در عرصه فرهنگ بهره 

می بریم، رقم خورد.

قانعــی عنوان کــرد: هنرمندان کشــور 
تاجیکســتان هم بــه واســطه علاقه ای 
که به حافظ و ســعدی و اماکــن تاریخی 
مانند تحت جمشــید و پاســارگاد دارند 
تصمیم گرفتند در شــهر شــیراز حاضر 

شــوند. ما نیز مقدمــات را فراهم کردیم 
و در آبان ماه هم جمع ۱۵ الی ۲۰ نفره از 
هنرمندان شیراز در کشــور تاجیکستان 
حاضــر خواهنــد شــد و این مــراودات 

فرهنگی ادامه خواهد یافت.

مدیرعامل شرکت  کرمانشاه –حســنا فخارزاده
توزیع نیروی برق کرمانشــاه از تخصیص ۱۲۸ میلیارد 
تومان اعتبار به حوزه برق کرمانشــاه در ســفر رئیس 

جمهور خبر داد.
محمد مرادی با اشــاره به اقدامات انجام شده در حوزه 
تولید نیروی برق استان کرمانشــاه، اظهار کرد: در پی 
سفر رئیس جمهور به استان کرمانشاه میزان اعتباراتی 
برای این حوزه مطالبه شــد که با تخصیص اعتبار مورد 
نیاز بخشی از آن در اختیار پنج پروژه نیروگاهی در حال 

احداث فرار می گیرد.
وی با بیان اعلام اعتبارات تصویب شــده برای اســتان 
کرمانشــاه، افزود: از محل اعتبارات سفر رئیس جمهور 
به استان کرمانشاه مبلغ ۱۲۸ میلیارد تومان تسهیلات 

برای حوزه تولید برق در نظر گرفته شده.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان کرمانشاه 
تصریح کرد: از مجموع اعتبار تعیین شــده برای تولید 

نیروی برق استان کرمانشاه میزان ۱۹۸ میلیاردی تومان 
برای سرمایه گذاری در حوزه تولید برق استان کرمانشاه 
به کار گرفته و مابقی آن برای سایر طرح ها در این حوزه 

صرف خواهد شد.
مرادی به نیاز اســتان کرمانشــاه بــه تولید برق به 
میزان مورد نیاز اســتان اشــاره و خاطر نشان کرد: 

در حال حاضــر پنج نیروگاه تولیــد و تأمین نیروی 
برق استان کرمانشــاه با ظرفیتی هشــت مگاواتی 
در حال احداث بوده که با تســهیلات ســفر استانی 
رئیس جمهور روند پیشــرفت و تکمیل فیزیکی آن 

افزایش می یابد.
وی بیان کرد: تولید برق در بیشــتر نیروگاه ها به واسطه 
انرژی خورشــیدی تأمین می شــود که پنج نیروگاه در 
دست راه اندازی شامل نیروگاه الیپی در شهرک صنعتی 
بیستون، نیروگاه سمنگان، نیروگاه خورشیدی صحنه، 
نیروگاه خورشــیدی سرمســت و نیروگاه خورشیدی 

سراب نیلوفر است.
وی در پایان با اشــاره به اشــتغال آفرینی برای ۴۰ نفر 
در نیروگاه های در حال احداث، گفــت: این نیروگاه ها 
تاکنون به طور حداکثری ۴۰ درصد پیشــرفت فیزیکی 
داشته اند و در تولید اشتغال در حوزه مربوطه خود نقش 

مؤثری دارد. 

مدیرعامل شــرکت آب  بوشــهر -رضا حیدری
و فاضــلاب اســتان بوشــهر از برتری روابــط عمومی 
این شــرکت بین دیگر دســتگاه های اجرایی و ادارات 
اســتان خبر داد و اظهار داشت: بر اســاس ارزیابی ها و 
شــاخص های مورد نظر در ۲۰ محــور، روابط عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان بوشــهر در بین تمام روابط 
عمومی ادارات، شرکت ها و دستگاه های اجرایی استان 

بوشهر برتر معرفی شده است.
ابوالحســن عالی با قدردانــی مدیر روابــط عمومی 
شــرکت آب و فاضلاب اســتان و دیگــر کارکنان به 

ویژه در حوزه تهیه و انتشــار اخبار خاطر نشان کرد: 
روابط عمومی شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشهر 
با کســب بالاترین امتیاز حائز رتبه نخســت در بین 

 دستگاه های اجرایی شد.
وی محورهای یاد شده را مورد اشــاره قرار دادو تصریح 
کــرد: حضــور مســئولان در برنامه هــای رادیویی و 
تلویزیونی، برگزاری تورهای رسانه ای، برقراری ارتباط 
مدیر عامل و معاونین با مردم، حضور فعال در رســانه ها 
و تعامل بیشتر با اصحاب رســانه و نشست های خبری و 
انتشار خبر از جمله شاخص های ارزیابی عملکرد روابط 

عمومی است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضلاب اســتان بوشــهر 
حضور فعال در فضــای مجازی، برگــزاری میز تعامل 
با دستگاه های همســو، میز پاســخگو با ارباب رجوع و 
مخاطب و بروزرســانی اخبار و مطالب سایت را از دیگر 

محورهای ارزیابی عملکرد یاد کرد.
وی نقش و اهمیت روابط عمومی را مورد اشاره قرار داد و 
افزود: فعالان عرصه روابط عمومی پیش قراولان آگاهی 
بخشی جامعه هســتند که نقش مهمی در تنویر افکار 

عمومی بر عهده دارند

کرمانشاه

بوشهر

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان خبر داد؛

تخصیص ۱۲۸ میلیارد تومان اعتبار به حوزه برق کرمانشاه

وابط عمومی شرکت آبفابوشهر بین دستگاه های اجرایی و ادارات استان رتبه برترر

طی حکمی از سوی مدیرکل  اهواز- محمد مجدم
فرهنگ و ارشاد اســلامی خوزستان، مجید منادی به 
عنوان سرپرســت معاونت امور فرهنگی و رسانه این 

اداره کل منصوب شد.
حجت الاسلام رضا کلاه کج مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اســلامی خوزســتان طی حکمی مجید منادی را به 
عنوان سرپرســت معاونت امور فرهنگی و رسانه این 

اداره کل منصوب کرد.
در متن حکم انتصاب مجید منادی آمده است:

جناب آقای مجید منادی
نظر به تعهــد و تجربه جنــاب عالــی در عرصه های 
مدیریتــی و به موجب ایــن حکم، شــما را به عنوان 
»سرپرســت معاونت امور فرهنگی و رسانه اداره کل« 

منصوب می نمایم.
امید اســت با اســتعانت از خداوند منان و بهره گیری 
از تــوان و تجارب مجموعه ی همــکاران ارجمند، در 

پیشبرد اهداف این اداره کل موفق و سربلند باشید.
گفتنی اســت معارفه مجید منادی و تکریم و تقدیر از 
زحمات ســرکار خانم مهرانگیز بحیرایی، سرپرست 
سابق معاونت امور فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی خوزستان، طی مراسمی در محل این 

اداره کل برگزار شد.

معاون فنی شهرداری  گرگان-مهنازمحمدزمانی
گرگان گفت: اجرای طــرح پیاده راه در مرکز شــهر 
گرگان در فاصله چهاراه میدان تا میدان شــهرداری 

نیازمند اعتبار ملی است.
شــاکری گفت: طرح پیــاده راه از چهــاراه میدان به 
سمت میدان شــهرداری گرگان در سال ۹۹ تصویب 
شده است و اجرای کامل آن هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد.معاون فنی شــهرداری گرگان گفت: 
این اعتبار بــرای اقداماتی نظیر کف ســازی، جداره 
ســازی، تعیین محور موازی بــرای جایگزین کردن 
ترافیک در نظر گرفته شده است شــاکری ادامه داد: 
بودجه شــهرداری گرگان حدود هزار و ۴۰۰ میلیارد 
تومان است که از این مقدار ۸۰۰ میلیارد تومان مربوط 
به بودجه عمرانی برای کار های روزانه نظیر آســفالت 
و جدول سازی در سطح شهر می شــود.او افزود: برای 
تامین اعتبار این طرح با مشکل مواجه هستیم و باید از 
منابع ملی استفاده کنیم و محقق شدن این امر کمک 

نمایندگان مجلس را می طلبد.
شاکری گفت: بافت تاریخی گرگان حدود ۱۶۷ هکتار 
وســعت دارد و تاکنون اقداماتی نظیر کف ســازی در 

قسمت های پاسرو و نعلبندان انجام شده است.
او افزود: بــرای اجــرای طرح های نظیر پیــاده راه با 
مشکلات ســد معبر دستفروشــان مواجه می شویم 
همان طور که در ۱۵ متری پاسرو با این مشکل مواجه 
شده ایم و نتوانستیم برنامه های مربوط به این خیابان 

را پیاده سازی کنیم

خوزستان گلستان

پرست معاونت امور فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ سر
 و ارشاد اسلامی خوزستان منصوب شد

معاون فنی شهرداری گرگان :

ح »پیاده راه« در مرکز شهرگرگان نیازمند اعتبار ملی است اجرای طر

مشاور وزیر فرهنگ تاجیکستان:

هفته فرهنگی ایران در تاجیکستان برگزار می شود
معاون شهردار:

ج  فراخوان ملی طراحی المان ورودی های کر
اعلام می شود

معاون شهرســازی و معماری شهرداری کرج گفت: با  البرز-مظفری
توجه به این که ورودی های شــهر به نوعی معرف ویژگی های کلی شهر 
هستند ساماندهی آنها در دســتور کار جدی مدیریت شهری قرار گرفته 

است.
عباس سعیدی کیا ورودی های هر شهر نماد و پیشانی آن شهر محسوب 
می شوند، اظهار کرد: اغتشاشات بصری و چهره نازیبای ورودی های شهر، 

یکی از مشکلات کلانشهر کرج از گذشته تا کنون بوده است.
او افزود:  بدون شک شــهرهایی که ورودی و خروجی زیبایی ندارند برای 
مسافران چندان جذاب نیستند، گفت: این مبادی بخشی از عناصر هویت 
بخش شهر محسوب می شوند و ساماندهی آنها یک ضرورت اجتماعی و 

فرهنگی است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری کرج می گوید: با توجه به این که 
ورودی های شهر به نوعی معرف ویژگی های کلی شهر هستند و وضعیت 
آنها نقش به سزایی در حفظ سلامت روحی و نشاط شهروندان و مسافران 
دارد، ســاماندهی آنها در دســتور کار جدی مدیریت شهری قرار گرفته 

است.
ســعیدی کیا افزود: بر این اســاس، به زودی فراخوان ملی ســاماندهی 
ورودی های شــهر کرج اعلام میشــود و طبق آن متقاضیان می توانند 

طرح های پیشنهادی خود را ارسال کنند.
او گفت: با توجه به این که کرج از دیرباز به عنوان باغشهر شناخته می شود 
وعلاوه بر این، مراکز تحقیقاتی، پژوهشــی و دانشگاهی زیادی را در خود 
جای داده، بنا اســت در طراحی المان های ورودی آن این موضوعات در 

محوریت قرار گیرد.

مدیرعامل آبفای استان اعلام کرد؛

کمبود ۲.۵ مترمکعب برثانیه منابع آب شرب 
در اصفهان

اصفهان-مریــم مومنــی مدیرعامل آبفــای اســتان اصفهان 
گفت:ظرفیت فعلی طرح آبرســانی اصفهان بزرگ ۱۴ متر بر ثانیه بوده و 

ظرفیت چاه ها ۶۰۰ لیتر کاهش یافته است.
حسین اکبریان در اجلاس مدیریت منابع آب فلات مرکزی ایران، گفت: 
استان اصفهان ۹۸ شهر، ۹۴۹ روستا و جمعیت چهار میلیون و ۸۵۸ هزار 
نفر تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان هستند، ۵۸ شهر 
و ۳۰۸ روستا با ۸۹ درصد جمعیت تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان 

بزرگ قرار دارند.
او افزود: آبرسانی به ۳۲۰ روستا سیار است که هزینه بالایی دارد. ظرفیت 
فعلی طرح آبرسانی اصفهان بزرگ ۱۴ متر بر ثانیه بوده و ظرفیت چاه ها 

۶۰۰ لیتر کاهش یافته است.
مدیرعامل آبفای اســتان اصفهان گفت: به ازای هردرجه افزایش دما در 
دما های بالای ۲۸ درجه مصــارف آب افزایش می یابــد و در زمان پیک 

مصرف ۲ ۲ متر مکعب کمبود تأمین آب در استان وجود دارد.
اکبریان اضافه کرد: تصفیه خانه باباشــیخعلی ۱۱.۵ متر برثانیه ظرفیت 
داشته و چاه های فلمن نیز خشک شده اســت. سرانه تولید آب در استاح 
هشت درصد کمتر از میانگین کشور است. مصرف خانگی این استان پنج 
درصد کمتر از میانگین کشور و آب بدون درآمد در این استان ۳۰ درصد 
کمتر از میانگین کشور اســت. این استان رتبه اول شــاخص آب بدون 

درآمد را در کل کشور دارد.
او ادامه داد: سامانه آبرســانی اصفهان ۸۹ درصد جمعیت تحت پوشش 
استان را تشکیل می دهد. طول تونل این ســامانه ۱۷ کیلومتر و قدمت 
آن ۳۳ سال است. افق این طرح ســال ۱۳۸۶ بود و از آن سال به بعد باید 
سامانه ای جدید راه اندازی می شد.مدیرعامل آبفای استان اصفهان گفت: 
کمیت و کیفیت منابع آب شرب زیر زمینی بســیار کاهش یافته است. در 
تابستان گذشته در دو نوبت آب با کدورت وارد تصفیه خانه شد که به سختی 
مدیریت شد. ظرفیت تونل و خطوط انتقال کاهش یافته و ۲.۵ مترمکعب در 
ثانیه کمبود منابع آب داریم.اکبریان خاطرنشان کرد: احداث سامانه های 
جایگزین و تداوم اقدامات فنی، فرهنگی و قانونی در راســتای مدیریت و 

کاهش مصرف آب امری الزامی است.

شهردار:

پارک کوثر اردبیل آماده بهره برداری است
اردبیل-افسون جبارزاده شهردار اردبیل از بهره برداری پارک کوثر 

به مساحت بیش از ۲ هزار مترمربع در روز های آتی خبر داد.
محمود صفری گفت: پارک کوثر به مســاحت بیش از ۲هزار و ۳۰۰ متر 
مربع در روز هــای آتی افتتاح و بــا تجهیزات لازم در اختیــار اهالی قرار 

می گیرد، این پارک در طی ۴ ماه آماده شد.
شهردار اردبیل در بازدید از پروژه های عمرانی منطقه ۲ شهرداری اردبیل با 
بیان اینکه افتتاح این پارک بخشی از برنامه های پیش بینی شده شهرداری در 
این کوثر است، افزود: در راستای افزایش سرانه فضای سبز و ایجاد محیطی 
زیبا برای شهروندان، شهرداری اردبیل ایجاد پارک های دیگر به مساحت ۷ 

هکتار در کوثر را در برنامه های سال جاری و ۱۴۰۲ دارد.
صفری ادامه داد: همچنین خیابان شهید نصراللهی محله نیاز که یکی از 

خیابان های مهم این منطقه بود به صورت کامل بازگشایی شد.
او با اشاره به سایر پروژه های در حال اجرا در منطقه ۲ شهرداری اردبیل، 
گفت: عملیات اجرایی پارک بعثــت نیز از امروز آغاز شــده و در صورت 
مساعد بودن شرایط جوی تا پایان سال به بهره برداری خواهد رسید، در 

حال حاضر عملیات اجرایی در مرحله آماده سازی زیر ساخت ها است.
شــهردار اردبیل با بیان اینکه تلاش می کنیم تا اعتبار لازم جهت توسعه 
فضای سبز شهر را تامین کنیم، افزود: توســعه فضای سبز شهر با هدف 

افزایش سرانه فضای سبز از اولویت های مدیریت شهری است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مدیرعامل بانک صادرات ایران در دیدار با رئیس کل دادگستری هرمزگان:
هدایت منابع بانکی به سمت تولید و اشتغال 

ماموریت مهم بانک صادرات ایران است
مدیرعامــل بانــک صــادرات ایــران گفت: 
جلوگیری از انحراف منابــع و هدایت بهینه به 
سمت تولید و اشــتغال در بانک صادرات ایران 
به عنوان یک مســئولیت مهم مــورد پیگیری 
است و تعیین تکلیف مطالبات نقش مهمی در 
ارتقای توان تسهیلات دهی، اشتغال آفرینی و 

حمایت از تولید دارد.
به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، ســید ضیــاء ایمانی در 
دیدار با مجتبی قهرمانی، رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان با 
بیان این مطلب افزود: بانک صادرات ایران علاوه بر نقش موثر در توسعه 
زیرساخت های اقتصادی و زیربنایی کشــور، خدمات متنوع بانکی و به 
ویژه پرداخت تســهیلات حمایتی از طریق گسترده ترین شبکه شعب 
خود را در دستور کار دارد به نحوی که با پرداخت وام های قرض الحسنه 
ازدواج، فرزندآوری کمیته امداد و بهزیستی، وام های ضروری، حمایت 
از نوســازی مســکن مناطق محروم روســتایی و شــهری و... یکی از 

بانک های پیشرو در انجام مسئولیت های اجتماعی است.
وی با اشــاره به اقدامات انجام شده توســط بانک صادرات ایران برای 
حمایت از رونق تولید و تامین مالی بنگاه ها و واحدهای اقتصادی کشور 
در ســال های اخیر، بر تداوم حمایت این بانک از کسب و کار واحدهای 
تولیدی و حفظ اشتغال تاکید کرد و افزود: نظام بانکی کشور ماموریت 
دارد تا در شــرایط کنونی در کنار بنگاه های تولیدی بایستد و با هدایت 
بهینه منابع و جلوگیری از انحراف آن، بخش تولید و اشــتغال را بیش 
از گذشــته حمایت کند. در این میان تعیین تکلیف پرونده های کلان 
مطالباتی می تواند به منظور پرداخت تســهیلات موثــر و تامین مالی 
تولید و همچنین اعطای وام های قرض الحســنه بــه نظام بانکی کمک 

شایان توجهی کند.
مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری اســتان و دادستان کل استان 
هرمزگان نیز در این دیدار ضمن تشــکر از پیگیری بانک صادرات ایران 
برای تعیین تکلیف و حل مشــکلات پرونده هــای مطالباتی و هدایت 
صحیح منابع برای کمک به توسعه تولید و اشتغال در این استان، تاکید 
کرد نظام قضایی تمــام توان خود را در جهت حــل و فصل پرونده های 

بزرگ مطالباتی انجام خواهد داد.
مدیرعامــل بانک صــادرات ایران در ســفر یک روزه خود به اســتان 
هرمزگان علاوه بردیــدار با رئیس کل دادگســتری و دادســتان کل 
دادگستری استان هرمزگان از برخی شعب استان از جمله شعب »حاج 
قاسم ســلیمانی«، »بندرعباس« و »خلیج فارس« بازدید کرد و ضمن 
قدردانی از زحمات همکاران، بر خدمت رسانی هرچه بیشتر شعب بانک 

صادرات ایران به مردم استان هرمزگان تاکید کرد.

مدیرعامل بانک ملی ایران:
 بانک باید با منطق بانکداری اداره شود

مدیرعامل بانک ملی ایران در همایش بررسی 
عملکرد ادارات امور شــعب منطقه دو کشور با 
بیان اینکه مردم به بانک ملــی ایران به عنوان 
ســرمایه بزرگ خود اعتماد دارند و امروز این 
اعتماد دیرینه و نقش آفرینی باید تقویت شود، 
گفت: بانک خلق پول نمی کنــد بنابراین باید 
منطق بانکداری و نه فرآیندهای دســتوری، بر 

آن حاکم باشد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، دکتر محمدرضا فرزین در این 
نشست که با حضور برخی از مدیران ارشــد بانک و روسای ادارات امور 
شعب استان ها برگزار شــد، ایجاد تغییرات در رویه ها و راهبردها را از 
مهم ترین سیاست های پیش روی بانک ملی ایران برشمرد و افزود: باید 
در برنامه ها، عمل گرایانه پیش رویم و توصیه من به همه مدیران بانک 

نیز همین مهم است.
وی با تاکید بر اینکــه مدیران باید تصویری کامــل از برنامه های بانک 
داشته و نسبت به حل مســائل و چالش ها متعهد باشند، تصریح کرد: 
باید تصویر حرکت رو به جلوی بانک ملی ایــران و امید حاکم به بهبود 

شرایط برای مشتریان و ذی نفعان بانک ترسیم و منتقل شود.
فرزین با بیان اینکه بانک ملی ایران منبع شروع تحولات نوسازی های 
ســده اخیر در کشــور بوده و حالا این موتور محرکه باید تقویت شود، 
اظهار کرد: اصلاح ســاختار نیاز به تعامل و همکاری دارد و باید آسیب 

شناسی ها برای تحقق اهداف کلان بانک ویژه تر دنبال شوند.
مدیرعامل بانک ملی ایــران با تاکید بــر لزوم توجه بیشــتر بر بخش 
بازاریابی در شعب ، از اختصاص چندین شعبه تا پایان سال به بانکداری 
شعب خبر داد و اضافه کرد: در برخورد با شرکت ها باید بروکراسی های 

اداری کوتاه و مقررات تا حد امکان تسهیل شوند.
فرزین تصریح کرد: از دســت رفتن ســهم، یکی از اشــکالات در نظام 
بانکی است که بخشــی از آن مربوط به خارج از سیستم بانکی همانند 
مقررات و تکالیف تکلیفی دولت و مجلس می شــود. این در حالی است 
که مطالبات از دولت نیز یکی از چالش های ماست که نه تنها درآمدی را 

ایجاد نمی کند بلکه بانک با این مطالبات دچار مشکل نقدینگی است.
همچنین محمد نجف زاده معــاون امور شــعب و بازاریابی منطقه دو 
بانک نیز بررسی راهکارهای جذب منابع و شناخت نقاط ضعف و و قوت 
ادارات امور شــعب را هدف برگزاری این نشســت عنوان کرد و گفت: 
بازاریابی و ارتباط مستمر با مشتریان باید تقویت شود و تمرکز مدیران 

باید بر حفظ مشتریان موجود و جذب مشتریان جدید باشد.
وی با بیان اینکه اقدامات خوبی در بخش فناوری اطلاعات بانک صورت 
گرفته است، اظهار کرد: خدمات قابل توجه بانکداری الکترونیک بانک 
ملی ایران و اقدامات مهم صورت گرفته در این بخش باید در راســتای 
ارتقای ســطح رضایتمندی برای مشتریان تشریح شــوند تا بهره وری 

بالاتری از این خدمات نیز صورت گیرد.

پرداخت بیش از چهار هزار وام کمک ودیعه 
مسکن از سوی بانک سینا

بانک ســینا به منظور حمایت از مستاجران و 
اقشار کم درآمد، از ابتدای اجرای طرح تا پایان 
شهریورماه سال جاری، تعداد چهار هزار و ۳۳۸ 
فقره وام کمک ودیعه مسکن به مبلغ دو هزار و 
۳۹۰ میلیارد ریال به واجدین شرایط پرداخت 

کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، پرداخت 
وام کمک ودیعه مسکن به منظور کمک به اقشار آسیب پذیر و حمایت 
از مســتاجران کم درآمد در جهــت انجام مســئولیت های اجتماعی 

صورت می گیرد که از تیرماه ۱۴۰۱ در بانک سینا به اجرا درآمده است.
بر اساس این گزارش، بانک ســینا در این مدت تعداد چهار هزار و ۳۳۸ 
فقره وام کمک ودیعه مســکن بــه مبلغ دو هــزار و ۳۹۰ میلیارد ریال 

پرداخت کرده است.
سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن در تهران یک میلیارد ریال، مراکز 
اســتان ها ۷۰۰ میلیون ریال و سایر نقاط شــهری ۴۰۰ میلیون ریال 

است با دوره بازپرداخت ۵ ساله است.
متقاضیان باید بــرای ثبت نام و دریافت کمک ودیعه مســکن از طریق 

سامانه وزارت راه و شهرسازی اقدام کنند.

 رشد بالغ بر ۶۰ درصدی منابع قرض الحسنه 
در استان البرز

مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران در آئین بازگشــایی شعبه 
گلشهر بانک در محل جدید، گفت: اســتان البرز جزو استان های برتر 
کشــور در جذب و تخصیص منابع قرض الحســنه در یک سال گذشته 
است.به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایران، در این 
مراسم که با حضور دکتر »سید سعید شمســی نژاد« مدیرعامل بانک، 
»احمدرضا کریمی« مدیر امور استان ها و »یوسف نجفی« رئیس اداره 
کل بازرسی برگزار شد، شعبه گلشهر که یکی از ۸ شعبه بانک در استان 

البرز است، در محل جدید خود در بلوار ۴۵ متری گلشهر افتتاح شد.
مدیرعامل بانــک در این مراســم اعلام کرد: شــعبه گلشــهر حدود 
2۵ درصد مردم منطقه را به عنوان مشــتری پوشــش داده که انتظار 
می رود با توجه به پتانسیل محل و همچنین شیوه های نوین بانکداری 

الکترونیک، این درصد تا پایان سال افزایش چشمگیری داشته باشد.
وی همچنین پتانسیل اســتان البرز را مناسب ارزیابی کرده و رشد بالغ 
بر ۶۰ درصدی منابع قرض الحسنه در سال جاری را نشان این ظرفیت 

برشمرد و از مجوز افتتاح 2 شعبه جدید در این استان خبر داد.
شمســی نژاد در ادامه موفقیت مدیریت شعب اســتان البرز را که جزو 
سه استان برتر است، نشان اعتماد ســپرده گذاران استان البرز دانست 
و تلاش برای خدمت رســانی بهتر به مشــتریان را به همــه همکاران 

یادآوری کرد.
شایان ذکر است که شعبه گلشهر تا پیش از این در بلوار حدادی فعالیت 
می کرد که به دلیل درخواست مشتریان و کسبه بلوار ۴۵ متری گلشهر 

به محل فعلی منتقل شد.

بانک توسعه تعاون طی تفاهم نامه ای خدمات به 
جامعه پزشکی را گسترش می دهد

بانک توســعه تعاون طی تفاهم نامه ای خدمات به جامعه پزشــکی را 
گسترش می دهدسرپرست بانک توســعه تعاون اعلام داشت با انعقاد 

تفاهم نامه خدمات تخصصی به جامعه پزشکی گسترش می یابد
محمد شیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون در جلسه با مدیران 
سازمان نظام پزشــکی کشــور اظهار داشت: پزشــکان از بزرگترین 
ســرمایه های اجتماعی کشور محســوب می شــوند که نقشی بدون 

جایگزین را در سطح اجتماع بر عهده دارند.
وی افزود: نقش پزشکان در ارتقای شاخص توسعه انسانی HDI بسیار 
مهم اســت و کلیه اقدامات جهت ارتقای ســطح بهداشت و سلامت از 
طریق این عزیزان صورت می پذیرد و مســیری که جامعه پزشــکی در 
راستای توســعه اقتصادی و اجتماعی و محرومیت زدایی طی می کند 

قرابت زیادی با مسئولیت ها و رسالت بانک توسعه تعاون دارد.
شیخ حسینی گفت: پزشــکان از اصنافی هســتند که عموماً بانک ها 
تمایل زیادی برای تــداوم خدمات به آنها دارند و بانک توســعه تعاون 
نیز طی ســال های اخیر محصولاتی از جمله همراه درمان در راستای 

تسهیل به پوشش هزینه های درمانی بیماران طراحی و به اجرا درآورد.
سرپرست بانک توســعه تعاون تاکید کرد: سازمان نظام پزشکی کشور 
طی ســال های فعالیت همواره در پی ســاماندهی مســائل پزشکان و 
افزایش انگیزه آنان جهت ارائه بهترین خدمات پزشکی به آحاد جامعه 
بوده است و بانک توســعه تعاون این آمادگی را دارد که عاملیت اعطای 
خدمات اعتباری، بانکــی و مالی از جمله تهیه تجهیــزات، مطب و نیز 

تسهیل در پرداخت هزینه های درمانی را عهده دار شود.
شیخ حسینی تصریح نمود: نمایندگانی از بانک توسعه تعاون و سازمان 
نظام پزشکی کشور طی جلساتی شرایطی را برای انعقاد تفاهم نامه مهیا 
می سازند و تلاش می شود این تفاهم نامه مهم ترین محورهای همکاری 
و تســهیل فعالیت پزشــکان را به نحو مناســبی احصا نموده و مطابق 
مکانیزم ها و فرآیندهایی، خدمات بانک در میان پزشــکان گســترش 

یابد.
در این جلســه دکتر محمد رییس زاده رییس ســازمان نظام پزشکی 
کشور، دکتر رضا مسائلی مدیرعامل صندوق تعاون و رفاه سازمان نظام 
پزشکی کشــور، دکتر اکبر رنجبرزاده معاون اجتماعی و امور مجلس 
ســازمان نظام پزشــکی، یونس کلانتری رییس اداره کل مشتریان و 
توسعه بازار و حمید بختیاری معاون طراحی و توسعه محصول اداره کل 

هوش کسب وکار و توسعه محصول نیز حضور داشتند.

در شش ماهه اول سال 1401
صدور 7574 عدد کارت فعال و انعقاد 184 فقره 

وارید پست  قرارداد خدمات کارت اعتباری مر
بانک ایران

مدیریت امور اســتانها و بازاریابی پســت بانک ایران اعلام کرد: کارت 
اعتباری مروارید از آبان ماه ۱۳۹۸  الی شهریور ماه سال ۱۴۰۱ توسط 
اســتان   ها و مناطق، بازاریابی و منجر به انعقاد قــرارداد و صدور کارت 
مروارید شده اســت که تا پایان شهریور ماه ســال جاری تعداد ۷۵۷۴ 

عدد کارت فعال صادر و تعداد ۱۸۴ فقره قرارداد منعقد شده است.
به گــزارش اداره کل روابــط عمومی پســت بانک ایــران، از مجموع 
۱۸۴فقره قرارداد منعقده؛ اســتان خراســان جنوبی با ۳۷، اســتان 
خوزستان با 2۱ و استان البرز با 2۰ فقره، بیشــترین قرارداد را به خود 
اختصاص داده اند.بنا بر این گزارش: بیشترین تعداد کارت های مروارید 
در شعبه مســتقل، منطقه شــرق تهران، اســتان قزوین، خوزستان و 
منطقه غرب به ترتیب به تعــداد ۱۴۰۴، ۶۳۴، ۴۶۳، ۴2۳ و ۳۵۸ صادر 
شــده اســت.مدیر امور اســتان ها و بازاریابی گفت: کارمزد غیر مشاع 
قراردادهای مروارید پلاس در شــش ماهه ســال ۱۴۰۱، مبلغ بیش از 
۱۶۷ میلیون ریال محقق شده که از این مبلغ استان های البرز، منطقه 
غرب، قزوین، هرمزگان و شعبه مستقل در مجموع ۵۰ درصد از کارمزد 

حاصله را به خود اختصاص داده اند.

 بیمه سرمد، به مقام سومی لیگ برتر
 تنیس رسید

مسابقات لیگ برتر تنیس کشور، در روز پایانی با برتری تیم بیمه سرمد 
به پایان رسید.

به گــزارش روابط عمومــی بیمه ســرمد، در ششــمین و آخرین روز 
مســابقات لیگ برتر تنیس کشــور که با حضور ســید امیرحســین 
قاضی زاده هاشــمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شــهید و امور 
ایثارگران و حمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان برگزار شد، تیم بیمه 

سرمد با برتری مقابل آکادمی تنیس مهذب نیا به مقام سومی رسید.
تیم بیمه ســرمد، در دیدار روز پایانی لیگ برتر تنیــس، به مصاف تیم 
آکادمی تنیس مهذب نیا رفت و موفق شــد با شکســت سه بر صفر این 
تیم، با امتیــاز برابر و به دلیل گیم شــماری به مقام ســومی این دوره 

مسابقات دست پیدا کند.
در پایان این مسابقات هم چنین از خانواده عوض شرافتی، اولین شهید 
جامعه تنیس و خانواده یزدانی برای داشــتن 2 فرزند ملی پوش  تقدیر 
شد.رقابت های لیگ برتر تنیس کشور از 2۷ شهریور تا ۱۱ مهر ۱۴۰۱ با 
حضور تیم های بیمه سرمد، آکادمی تنیس بابک، وینر اسپرت، آکادمی 
تنیس مهذب نیا، کلاژ گســتر سعدآباد، پارســیان انرژی، ولسرویسز 
ایران و رعد پدافند هوایــی ارتش، در زمین تنیس مجموعه ورزشــی 

انقلاب برگزار شد.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
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جزئیات مطالبات معوق بانک ها به کل مانده تسهیلات

 کاهش تورم  با مدیریت خلق پول بی ضابطه  بانکی

خریدار  طبق اطلاعات تسهیلات دهی بانک ها، 
آنهــا در امــر پرداخــت وام تبعیض آمیــز عمل 
می کنند و در قبال پرداخت تســهیلات به مردم 
ســخت گیری هایی دارند که این سختگیری ها را 
در قبال اشخاص مرتبط با خود ندارند، در همین 
راســتا خلق پول بی ضابطه بانک ها موجب ایجاد 

تورم و البته زیان جامعه شده است.
صورت هــای مالی بانک هــا به صــورت ماهانه، 
فصلــی، ۶ ماهــه، ۹ ماهه و یک ســاله منتشــر 
می شــود، از طریق صورت مالی منتهی به اسفند 
هر ســال، اطلاعاتی جهــت بررســی عملکرد 
بانک ها به دســت می آید، در ایــن صورت های 
مالــی، اطلاعاتی نظیــر تســهیلات پرداختی 
بانک ها، وجوه نقد، سپرده های جذب شده و سایر 
عملیاتی که بانک ها انجام داده اند، ثبت و منتشر 

می شود.

شاخص کفایت سرمایه بانک ها شرایط 
مناسبی را نشان نمی دهد

بر اســاس صورت هــای مالی ســالانه منتهی به 
اسفند ۱۴۰۰ بانک ها، می توان عملکرد آنها را به 
لحاظ رعایت کردن یا نکــردن آیین نامه هایی که 
بانک مرکــزی برای کنترل خلق پــول آنها وضع 
کرده بود، بررســی کرد. یکی از این آیین نامه ها، 
آیین نامه کفایت سرمایه است که بیان می کند که 
باید نسبت کفایت ســرمایه در بانک های ما بالای 

۸ درصد باشد.
این در حالی اســت که صورت مالــی مربوط به 
پایان اســفند ۱۴۰۰ بانک ها نشــان می دهد که 
۱۳ بانک از ۱۸ بانک نســبت کفایت سرمایه زیر 
۸ درصد دارند که در جدول زیر نشــان داده شده 
اســت؛ نســبت کفایت ســرمایه در واقع حاصل 
تقسیم سرمایه نظارتی به دارایی های موزون شده   
بانک است. این شاخص به نوعی می تواند وضعیت 
بانک ها را نمایش دهد. آنچه که از این شــاخص 
برآورد می شــود آن اســت که نظارتی بر فعالیت 

شبکه بانکی وجود ندارد.

  نسبت مطالبات غیرجاری به کل تسهیلات 
پرداختی بانک ها چگونه است؟

هرچــه  نســبت مطالبــات غیرجــاری به کل 
تســهیلات پرداختــی در بانک ها کمتر باشــد 
نشان دهنده سلامت بیشتر دارایی  های آن بانک 
اســت. در واقع، این شــاخص که به آن شاخص 

NPL نیز گفتــه می شــود یکــی از مهمترین 
شاخص های ارزیابی عملکرد بانک ها است، نحوه   
محاســبه   آن به این صورت اســت که اگر مانده 
مطالبات معوق هر بانک را به کل مانده تسهیلات 
داده شــده هر بانک تقســیم کنیــم، حاصل آن 
NPL نامیده شده که به صورت درصد نشان داده 
می شــود، در نمودار زیر مقدار این شاخص برای 

بانک های مختلف داخلی نشان داده شده است.
مطابــق این شــاخص، مشــاهده می شــود که 
بانک هــای دی، آینــده، ســرمایه، پارســیان، 
شــهر، صادرات و ملــت مقادیر قابــل توجهی از 
تسهیلاتشان معوق شــده که این یعنی مقادیری 
از تسهیلاتی که این بانک ها داده اند، بازپرداخت 
نشده و حداقل دو ماه از مدت زمان آخرین قسط 

آن گذشته است.

 راهکار حل نابسامانی بانک ها چیست؟
وضعیت فعلی بانک ها ناشی از دو عامل است: اولا 
عملکرد بانک ها در تســهیلات دهی برای مردم و 
کارشناسان غیرشفاف بوده و ثانیا نظارت مفید و 
مثمرثمری بر فعالیت بانک ها وجود ندارد. از این 
رو بود که برای افزایش کنترل بر عملکرد بانک ها و 
جلوگیری از فعالیت پرریسک آنها، بانک مرکزی 
از ابتدای امســال فهرست تســهیلات و تعهدات 

کلان بانک ها را منتشر کرد.
بانــک مرکــزی در تبصــره ۱۶ قانــون بودجه 
۱۴۰۱ موظف شــده اســت کــه با اســتفاده از 
ســامانه اطلاعاتی خود و عنداللــزوم اطلاعات 
دریافتــی از بانک هــا و موسســات اعتباری غیر 
بانکی براساس »تعاریف و مصادیق تعیین شده« 
از سوی شــورای پول  و اعتبار، مانده تسهیلات و 
تعهدات کلان، میزان پرداختی، مانده تسهیلات 
و تعهدات اشــخاص مرتبط و میزان پرداختی هر 
یک از بانک ها و موسســات اعتباری غیربانکی را 
به تفکیک هر یک از اشــخاص با تعریف شــورای 
پول واعتبار مرتبط با ذینفع واحد، نرخ سود مدت 
بازپرداخت، دوره تنفــس، وضعیت بازپرداخت، 
نوع و میزان وثیقه دریافت شده بر در پورتال بانک 
مرکزی در دســترس عموم قرار دهد و به صورت 

فصلی به روز کند.

 انتشار اطلاعات تسهیلات و تعهدات کلان 
توسط بانک مرکزی مناسب است

 حســن حیدری، استاد دانشــگاه تربیت مدرس 

در گفت   و گو با فــارس درباره انتشــار اطلاعات 
تسهیلات و تعهدات کلان توســط بانک مرکزی 
اظهار داشــت: اقدام خوبی اســت و بایــد انجام 
می شد. این شفافیت موجب ایجاد فشار رسانه ای 
می شــود تا افرادی که توانســتند منابع بانکی را 
بگیرند و بدهی را پرداخــت نکنند، بدهی خود را 
بازپرداخــت کنند و قدرت چانه زنــی بانک برای 

اینکه منابع را پس بگیرد، بیشتر می شود.

 کنترل فعالیت پرریسک بانک ها با نظارت 
پیشینی بانک مرکزی بر تسهیلات دهی

از طــرف دیگــر، بانک مرکــزی بایــد بتواند بر 
عملکرد بانک ها نظارت پیشــینی داشته باشد و 
آیین نامه ها، قوانین و مقــررات و چارچوب های 

مشخص شده را اجرایی و پیاده کند.
پیش از این، حجت الاســلام حســن شجاعی، 
نایب رئیس کمیسیون اصل نود مجلس شورای 
اســلامی در رابطه با اهمیت انتشــار اطلاعات 
تســهیلات کلان بانکی   گفته بــود:  بانک ها در 
حال حاضر یک قدرت حاکمیتــی را در اختیار 
دارند و می توانند جریان اعتباری کشور را به هر 
مســیری که می خواهند، هدایت کنند. از این 
جهت باید عملکرد آنها شــفاف باشد و نظارت 
کامل و همه جانبــه ای بر فعالیــت آنها وجود 

داشته باشد.
به گفتــه وی، البته منظــور از نظــارت این معنا 
نیست که کسی بخواهد در شــبکه بانکی دست 
ببرد و مجدداً موجب سرازیر شــدن اعتبارات به 
بخش های مورد نظر خودش بشود؛ بلکه منظور از 
اعمال نظارت بر شبکه بانکی این است که بانک ها 
باید قواعد، قوانیــن، آئین نامه ها و چارچوب های 

مشخص شده در آنها را حتماً اجرا و رعایت کنند.

شفافیت و نظارت پیشینی  دو امر مهم برای 
کنترل خلق پول شبکه بانکی

 اگر بانک ها در قبال مردم و رســانه ها پاســخگو 
باشند و البته، بانک مرکزی نیز از هرگونه فعالیت 
پرریســک بانک ها مانند دادن تسهیلات به افراد 
فاقد صلاحیت، دادن تســهیلات با ســود کم و 
بازه طولانی مدت به اشــخاص مرتبــط با بانک 
و تســهیلات دهی خــارج از چارچــوب بانک ها 
جلوگیری کنــد، می توان انتظار داشــت که هم 
خلق پول بانک ها کنترل شــود هــم تبعیض در 

تسهیلات دهی آنان کاهش یابد.

کشاورزی

فرشید فرخ نژاد مدیرعامل بانک 
کشــاورزی، در نخســتین روز 
کاری پس از انتصاب به ســمت 
مدیرعاملی این بانــک، از برخی 
شعب تهران بازدید و بر ضرورت 
توســعه و ارتقای خدمات بانک 
در راســتای حمایت مضاعف از 
بخش کشاورزی، تولید و اشتغال 
در کشور، جذب منابع و افزایش 

سهم از بازار تأکید کرد.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
کشــاورزی، فــرخ نــژاد در این 
بازدیــد کــه صبح پنجشــنبه 
۱۴مهرمــاه و با هدف دیــدار با 
کارکنان و بررسی وضعیت شعب 
برگزار شــد، ضمــن قدردانی از 
تلاش های همکاران شــعب این 
بانک در سراسر کشــور، حضور 
در بانــک کشــاورزی را به لحاظ 
ارائه خدمت به مشتریان به ویژه 
فعالان بخش کشاورزی فرصتی 
گرانبهــا و ارزنده دانســت و ابراز 
امیدواری کــرد: با مشــارکت، 
همدلی، تعامل و تفاهم کارکنان 
توانمنــد و متخصص در مســیر 
پیشــبرد اهداف ایــن بانک گام 

های موثری برداشــته 
شــود.وی در تشــریح 
نقش و جایگاه مشتری 
و اهمیــت کارکنــان 
شــعب و واحدهــای 
مرتبط با مشتریان در 
رضایتمندی،  افزایش 

جــذب منابع و افزایش ســهم از 
بازار خاطرنشان کرد: تعامل موثر 
با  مشــتریان و پیگیــری و رصد 
نیازهای آنــان، یکی از مهم ترین 
عوامل تحقق برنامه های بانک در 
حوزه تجهیز منابع به شــمار می 
آید و همچنین توجــه به نظم و 
آراستگی شعب و معرفی خدمات 
و محصــولات به ویــژه خدمات 
بانکــداری الکترونیــک، ارتباط 
بانــک بــا مشــتریان را تقویت 

خواهد کرد.
فرخ نژاد شناسایی ظرفیت ها در 
زمینه ضمانتنامــه ها و اعتبارات 
اســنادی داخلی را یکی از مولفه 
های اصلــی در پاســخگویی به 
نیازهــای مشــتریان و افزایش 
درآمدهــای کارمزدی دانســت 
و ابراز امیدواری کــرد: الزاماتی 

منابع  رعایت  همچون 
و مصــارف، توســعه و 
ارزی،  ارتقای خدمات 
افزایش خدمات بانکی 
صــدور  کارمــزدی، 
توسعه  ها،  ضمانتنامه 
الکترونیک  خدمــات 
و ارتقــای شــبکه پایانــه های 
فروش)pos(و نیز دقت و سرعت 
در ارائــه خدمات، مــورد توجه 
جدی قــرار گیرد.فرخ نژاد ضمن 
اشــاره بر ضرورت جذب منابع به 
منظــور انجام تکالیــف قانونی و 
افزایش ســهم از بازار متناسب با 
برنامه های تدوین شــده، وصول 
مطالبات را یکــی از راهکارهای 
موثر در تجهیز منابــع و افزایش 
توان تسهیلات دهی بانک دانست 
و بر پیگیری وصــول مطالبات در 
چارچوب ضوابط قانونی و مقررات 

ابلاغی تأکید کرد.
مدیرعامــل بانــک کشــاورزی 
درادامــه گفــت: بررســی و در 
صورت لزوم اصلاح و بازنگری در 
فرآیندها خصوصــاً فرآیندهایی 
که رونــد خدمــت رســانی به 

مشتریان را بهبود می بخشد و نیز 
اطمینان از سرعت خدمت رسانی 
و افزایش رضایتمندی مشتریان 
از اهمیت بالایی برخوردار است.

وی با تأکید بر ضرورت حمایت از 
بخش کشــاورزی، به افتخارات و 
کارنامه موفق بانک کشاورزی در 
کمک به تحکیم پایه های امنیت 
غذایی کشور اشاره و خاطر نشان 
کرد: این دســتاوردها و موفقیت 
ها از تلاش دلســوزانه و عملکرد 
مســئولانه کارکنان این بانک در 

سراسر کشور نشأت گرفته است.
فرخ نژاد با اشاره به نقش و جایگاه 
سرمایه انسانی در پیشبرد برنامه 
ها و تحقــق اهداف ســازمانی، 
وجــود کارکنــان توانمنــد و 
متخصص در بانک کشــاورزی را 
ارزشــمندترین دارایی این بانک 
دانســت و  با تأکید بــر ضرورت 
آموزش و به روز رسانی اطلاعات 
کارکنان افــزود: بــدون تردید 
چنین سرمایه ارزشمندی سزاوار 
احتــرام، امنیــت شــغلی، رفاه 
اجتماعــی و خدمت در مجموعه 

ای پویا و شایسته سالار است.

تلاش و همدلی کارکنان و توجه ویژه به مشتریان، عامل موفقیت بانک کشاورزی خواهد بود

شعبهبانک

سرمد


